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Ben ik vernoemd naar Maria? 

Beetje wel, beetje niet. Oma 

Haverkamp heette Annie, oma 

Lammersen heette Marie. Ik ben 

vernoemd naar beiden. Vrijwel 

 niemand noemt haar kind nog 

expliciet Maria, zo bleek onlangs 

uit Amerikaans onderzoek. Daar 

waren wij, de redactie van Vox, al 

achter. Het kerstnummer zou in 

het teken staan van de vrouw die 

rond deze tijd de zoon van God op 

de wereld zette en we gingen op 

zoek naar campus-Maria’s. Geen 

probleem onder (oudere) mede-

werkers, niet te doen onder 

 studenten, zo bleek. Wat niet 

 betekent dat hier geen Maria’s 

rondlopen. Gaan we uit van Maria 

als icoon, als rolmodel, dan liggen 

ze voor het oprapen. Nijmegen is 

vrouwenstad nummer één. Aan 

girl-power geen gebrek. Deze 

kerstspecial is een ode aan al die 

Maria’s. Ook als ze Laure, Catrien, 

Marjolein, Inge, Maaike of Eline 

heten.

Annemarie Haverkamp

hoofdredacteur
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“In een voormalig naaiatelier in Botten-
daal was een paar jaar terug een theater 
op locatie, met een stuk van Spaanse 
Peper. Marianne Hermans speelde in die 
solovoorstelling een vrouw die worstelt 
met haar verlangen naar de prins op het 

witte paard. Die maar niet langs komt, al 
blijft ze hopen. In dit beeld zie ik behalve 
een streven naar schoonheid bovenal de 
akelige werkelijkheid dat ook deze poging 
vergeefs zal blijven. Een mooie metafoor 
voor de kersttijd: veel mensen vertellen 

opgetogen over het komende hoogtepunt 
van het jaar met familie en vrienden. Maar 
tussen de regels door hoor ik de teleur-
stelling over wat er werkelijk komen gaat.”

vrouw    kerstDE kEuzE van fotograaf Dick van aalst:



Zo veel vrouwelijke hoogleraren zijn er in 2012 

benoemd aan de Radboud Universiteit. Onder 

hen is één bijzonder hoogleraar. Dat aantal houdt 

niet over als je bedenkt dat daar de aanstelling 

van 36 Nijmeegse mannelijke hoogleraren 

(in clusief negen bijzonder hoogleraren) tegen-

over staat. Wel komt het exact overeen met een 

richtlijn die de universiteit sinds 2008 hanteert. 

Die schrijft voor een kwart van de nieuwe hoog-

leraren vrouw moet zijn. Met een dergelijk 

 masculien streven gaat het nog wel even duren 

voordat het aantal mannelijke en vrouwelijke 

hoogleraren ongeveer gelijk is. Aan de andere 

kant scoort de Radboud Universiteit landelijk 

gezien wel het hoogste percentage vrouwelijke 

hoogleraren (20,6 procent). En in 2013 winnen  

de vrouwen nog meer terrein. Het college van 

bestuur heeft eerder aangegeven dat het er naar 

streeft om dat percentage voor het einde van 

2013 op te krikken naar een mindblowing – hou 

je vast, komt ’ie – 22 procent. 
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Mart Waterval @martwaterval
Ik weet dat het ambitieus is, zo enkele maanden voor mijn 
 afstuderen, maar een enkel tweetje van de maand bij@VoxNieuws 
moet toch kunnen?

GETWEET

Ik ben heus wel dol op getallen en 

mag mijn zoon graag helpen met 

wiskundesommen, maar mijn God, 

wat duizelde het dit jaar. Zoals Sta

pel liever de data liet spreken dan 

het denken, zo kregen getallen de 

overhand boven het verhaal. Waar

toe is deze universiteit op aarde? 

Om prijzen te scoren en gelden in 

de wacht te slepen. Dit wat uit

geklede beeld komt naar voren in 

de verzamelde berichten van de 

universitaire website: van de 75 

berichten waarin de universiteit 

(gerekend vanaf maart tot nu) het 

woord richt aan de buitenwacht, 

gaan er liefst 30 over een prijs of 

subsidie. Dit zegt iets over de 

groeiende prijzenregen, en over 

een wereld waarin pronken tot 

deugd is verheven. 

Heel mooi, de slogan ‘zegeningen 

tellen’, totdat we dat tellen al te 

letterlijk gaan nemen. ‘Top 200 

invloedrijkste Nederlanders telt 14 

Radboudianen’ een proeve van 

onze wat ontzielde trots in een 

bericht van 20 november. Een

zelfde verwatenheid borrelde op in 

het verhaal waarin de universiteit 

haar bijzonderheid mocht verkon

digen, op uitnodiging van de minis

ter die wil dat de instellingen zich 

van elkaar onderscheiden. Hoe 

doen we dat? Met het aanbieden 

van 15 contacturen door docenten 

van wie 70 procent een onderwijs

akte heeft gehaald. Om fijne 

wereldburgers af te leveren? Nee, 

om de rendementen te verhogen. 

Hoewel we bijzonder heten te zijn 

om onze katholieke herkomst, 

komt het woord identiteit in het 

verhaal niet één keer voor. Imago 

en reputatie staan hoger in het 

vaandel dan zorgzaamheid of 

betrokkenheid. De weigering van 

de universiteit dit jaar om zich te 

ontfermen over de met ontslag 

bedreigde werknemers uit de 

gesubsidieerde arbeidspool, is  

een teken aan de wand.

De scorebordjournalistiek, waaraan 

ook ík me regelmatig bezondig, 

kreeg met de kerst in zicht toch 

een warme draai. De noemer van 

de kerstVox, Maria, bracht me 

deze maand bij een moeder die 

haar dochter Maria heeft genoemd 

en in de pen klom om ook onze 

universiteit onder die naam te 

tooien. Alleen al dat verhaal (pagina 

15) maakte onze jaarlijkse kerst

oefening de moeite waard. Ik doe 

een duit in het zakje en laat me van 

mijn meest Mariaachtige kant 

zien. Ik onderteken met een vroe

ger alter ego als redacteur van een 

faculteitsblad, vernoemd naar mijn 

eigen derde doopnaam en de 

 achternaam van mijn moeder.  

Een boodschap aan mezelf die 

kant nooit te vergeten. 

Maria Görtz

2012
VOLGENS PAUL VAN DEN BROEK

Elma Hilbrink

Postdoc onderzoeker Elma Hilbrink dacht er niet 

lang over na. Als er geld wordt ingezameld om de 

babysterfte terug te dringen, dan moet haar afde-

ling ook meedoen. Hilbrink werkt op het Baby 

Research Center in het Spinozagebouw, dat onder-

zoek doet naar de ontwikkeling van baby’s. “Wat er 

met de baby’s in de wereld gebeurt, gaat ons aan 

het hart”, zegt Hilbrink. Zij en haar collega’s beslo-

ten in te springen op de 3FM-actie Serious Request 

2012. Daarom staat er een spaarpot in het centrum, 

waarin iedereen een bijdrage kan doen. En daarom 

bakten Hilbrink en haar collega’s thuis muffins en 

cupcakes. De volgende dag deelden ze de lekker-

nijen uit in de hal van het Spinozagebouw, in ruil 

voor een donatie. “Binnen een uur was alles weg.” 

De jaarlijkse Christmas Party van de afdeling stond 

ook in het teken van Serious Request. Tot nu toe 

heeft de actie ruim 300 euro opgebracht. Hilbrink 

is van plan het eindbedrag persoonlijk naar het 

 Glazen Huis te brengen, dat van 18 tot en met 24 

december in Enschede staat.

BOVEN HET 
MAAIVELD

DiT WAS 
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OVER DE schuTTInG 
Waar andere hoger onderwijsmedia zoal over schrijven

Behoort de hedendaagse lichting 

studenten tot een verloren gene

ratie, zoals in de jaren tachtig het 

geval was? Dat vraagt Folia Maga-

zine (UvA & HvA) zich af. Er zijn 

gelijkenissen: de (jeugd)werkloos

heid is hoog en een academisch 

papiertje geeft allang geen garan

tie meer op een baan. Er zijn ook 

verschillen: waar het afgestu

deerde grut vroeger keurig een 

uitkering kreeg, werken de kers

verse alumni tegenwoordig in de 

supermarkt, snackbar of het call

center. Het hoopgevende van het 

artikel: de ‘verloren generatie’ van 

de jaren tachtig had na tien jaar de 

achterstand weer goedgemaakt. 

Geen zin om daar op te wachten? 

Ga eens buiten de landsgrenzen 

kijken. Noorwegen zou kunnen; 

een bloeiende economie, mooie 

mensen, prachtige natuur. 

Waarom niet? Omdat het er steen

koud is, daarom niet! UT Nieuws 

(Universiteit Twente) ging langs bij 

student Joël van Tiem, die vier 

maanden op de meest noordelijke 

universiteit ter wereld studeert, in 

Spitsbergen. De problemen daar 

zijn van iets andere aard. Vanwege 

de afgelegen ligging nabij de pool

cirkel kost een liter melk er vier 

euro, een komkommer 3,50 en 

een brood vijf euro. Wie de stad 

verlaat krijgt van de universiteit een 

geweer mee. Voor het geval je de 

king of the arctic treft – een ijs

beer dus. “Je lost eerst een waar

schuwingsschot met je flare gun, 

een klein pistool. Helpt dat niet, 

dan heb je je rifle nog.” Van Tiem 

kreeg er bij zijn aankomst in Spits

bergen een speciale schietles voor. 

“Dat ging met militaire precisie.” 

Nee, doe dan maar het voorspel

bare Nederland, met het geneuzel 

in de marge. Vaste prik in deze 

categorie: de jaarlijkse discussie 

over Zwarte Piet. Advalvas (Vrije 

Universiteit) besteedde er liefst vier 

pagina’s aan. Een herhaling van 

zetten is het niet, zeker niet omdat 

Zwarte Piet in een macroecono

mische context wordt geplaatst. 

De strekking: we moeten ons door 

de globalisering aanpassen aan 

een veranderende wereldorde, 

Zwarte Piet kan niet meer. “China 

is bezig de VS te overvleugelen als 

economische grootmacht. Het 

Westen is niet langer superieur. 

Zwarte Piet is deel van de oude 

wereldorde.” Sinterklaas ging er 

spontaan van ijsberen. 

WAARVAN AKTE

nIjMEGEn WorDT zó LIEf
Harten op elektriciteitskastjes. Kreten als ‘meer liefde’ en ‘lief 

doen’. Nijmegen wordt overspoeld door lieve graffiti. De 

straatkunstenaar in kwestie, werkend onder het pseudoniem 

Broodzaksluitinkje, legt uit: “Wat ik wil, is mensen raken die 

niets met straatkunst hebben. Ze gaan van A naar B, maar 

 kijken niet om zich heen. Terwijl de stad een constant wis-

selende tentoonstelling is.”

DE bèTAfAcuLTEIT VIErT hAAr VErjAArDAG
De bètafaculteit bestaat 55 jaar. Dat vierde FNWi met een 

feestje. Astronaut André Kuipers verzorgde de aftrap. in een 

vol Huygensgebouw vertelde hij over zijn ruimteavonturen. “ik 

heb 193 dagen in de ruimte gezeten en wilde eigenlijk niet naar 

huis. Het is prachtig om vanuit de ruimte naar de aarde te kijken.” 

sTuDEnTEn sTArTEn AcTIE Voor popuLAIrE DocEnT
Omdat hij (nog) niet is gepromoveerd, krijgt geschiedenis-

docent Floris Meens geen vast contract. En omdat hij na drie 

jaar ook niet meer in aanmerking komt voor een tijdelijk 

 contract, betekent dat het vertrek van de populaire docent. 

Ongelooflijk jammer, vindt geschiedenisstudente Marlies 

Rothoff. Daarom startte ze een petitie, waarmee ze binnen een 

mum van tijd honderd handtekeningen ophaalde. Baten mag 

het echter niet: Meens moet eerst zijn promotie afronden, wie 

weet dat er dan weer voor hem is. 

unIVErsITEIT In rouW nA oVErLIjDEn sTuDEnT
‘Een sociale en betrokken student.’ Zo typeerde het faculteits-

bestuur van Managementwetenschappen Arnold Koning. De 

tweedejaars student economie en bedrijfseconomie maakte 

op 10 december een einde aan zijn leven. Studievereniging 

ESV en studentenvereniging Phocas, waar Arnold in beide 

gevallen actief lid was, stonden stil bij het trieste nieuws.

schrIjfcEnTruM VoorLopIG GErED
Op de valreep, nog net voor kerst, is het Academisch Schrijf-

centrum gered. De faculteiten kwamen er wat betreft de finan-

ciering onderling niet uit. Een actie op Facebook, een pleidooi 

van de studentenraad en aandacht op de nieuwssites deed het 

college van bestuur over het hart strijken. Zij legde nog één 

maal geld bij, voor 2013. Over de financiering in 2014 wordt 

binnenkort vergaderd. 

“Kinderporno dreigt als argument misbruikt te 
 worden om absurde bevoegdheden te introduceren. 
Net zoals tien jaar geleden terrorisme te pas en te 
onpas gebruikt werd om absurde bevoegdheden te 
introduceren.” Bart Jacobs, hoogleraar Digitale Beveiliging in 

NRC over het cybersecuritybeleid van veiligheidsminister Ivo Opstelten.

VOOR NiEUW NiEUWS: GA NAAR VoxWEb.nL



Geloof
Met de kennis van nu kan ik toch wel zeggen dat 

het leven als gelovige – en dan bedoel ik niet het 

geloof in de zojuist vertrokken Spaanse bisschop 

– leuker was dan dat als atheïst. En ik heb alle 

recht van vergelijken, want een groot deel van 

mijn leven ben ik gelovig geweest, al was het 

niet het geloof waarop deze universiteit in een 

ver verleden is gegrondvest. Nee, ik was protes-

tants en mijn familie had niet zo veel op met 

katholieken. Voor zover we die überhaupt al 

tegenkwamen natuurlijk, want de verzuiling 

hield nog lang stand in het stukje Betuwe waar  

ik opgroeide.

Nu, Kerstmis verschilt ook weer niet zo heel veel 

tussen paapsen en scheurmakers. Het enige 

 significante verschil in mijn herinnering was het 

ontbreken van een kerststal in mijn ouderlijk 

huis. Gesneden afgodsbeelden die niet mogen 

enzo – die Beeldenstorm hadden we niet voor 

de kat zijn viool door de voormalige roomse 

 kerken laten razen.

Het allermooiste was natuurlijk wel het sprookje 

van de uit een maagd geboren heiland (waarmee 

de rol van Maria direct zo goed als uitgespeeld 

was in de NH-kerk), die ook nog eens in een stal 

ter wereld kwam en onmiddellijk met de dood 

bedreigd werd door een brute heerser. En dan 

nog die herdertjes, een ster en drie wijzen (die 

om de een of andere reden in protestantse krin-

gen geen koningen heten). Wat zou ik er nog 

graag in geloven! Ik heb zelfs nog kort de ambi-

tie gehad om predikant te worden, al had dat 

meer te maken met de kinderlijke hoop dan 

enkel op zondag te hoeven werken. 

Ik heb het geloven volgehouden tot mijn acht-

tiende. Nog best lang, té lang, achteraf. Plotse-

ling, na mijn plechtige belijdenis, was het voor-

bij. Daar kon het geloof dan weer niets aan 

doen, da’s meer iets van mij. Zoals ik bij mijn 

huwelijken pas na mijn ‘ja’ eens ging nadenken 

over de consequenties van het antwoord, zo 

deed ik dat bij mijn verbintenis met de NH-kerk 

ook. En zit ik nu dus nog met een boom en 

kaarsjes, maar zonder verlosser.

PH-neutraal
PH-neutraal is docent en onderzoeker 
aan de Radboud Universiteit.

COLUMN
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Colofon

“De laatste twintig jaar, eigenlijk sinds de 

tijd dat ik onderzoek ben gaan doen, 

ben ik erg blij met mijn naam. Voor 

internationale conferenties is ’ie ideaal. 

De hele wereld kent mijn naam. Je hoeft 

nooit uit te leggen hoe je het uitspreekt 

of hoe je het schrijft. 

Ik kom uit een katholieke boerenfamilie 

in Noord-Limburg. Mijn ouders hadden 

al vier zoons en beloofden Maria dat als 

het volgende kind een meisje zou zijn, 

ze haar Maria zouden noemen. Toen 

kwam ik dus. Aan het begin van de 

puberteit vond ik het wel een heel brave 

naam, te veel gekoppeld aan het geloof. 

Ik kreeg in die tijd steeds minder met de 

kerk. Maar ik heb nooit overwogen om 

mijn naam dan maar te veranderen in 

Marian ofzo. 

Ik heb lang een vriendje gehad met de 

naam Jos. Daar werden dan wel grapjes 

over gemaakt. Kregen we een uitnodi-

ging voor een feest met de tekst ‘Aan 

Josef en Maria’. Maar dat heeft me nooit 

gestoord. Ik vond het wel grappig. 

Mijn oudste dochter heet Marieke.  

Een vriend noemde me een keer zo,  

als  verkleinwoord van Maria. Toen dacht 

ik opeens: dat is ’m. Zo ga ik de baby 

noemen. Terwijl ik nog niet eens wist  

of het wel een meisje zou worden.” 

Maria Hopman (49) is hoogleraar  

Fysiologie.

What’s in a name?

De naam maria DraGen,  
wat Doet Dat met je? 
VOx StELt DE VRaaG aaN 
MaRIa’S OP DE CaMPUS.

ZIE VOOR DE ANDERE MARIA’S PAGINA 21, 33, 38 EN 43
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evaluatie-evolutie 
Geschokt gaapten we elkaar aan. Hier en daar liet 

iemand zijn pen vallen; de rest versteende met de 

pen nog in de aanslag. Hoe krijg je acht master-

studenten van de letterenfaculteit compleet in 

verwarring? Morrel aan de enige activiteit die ze 

tegen het eind van een cursus het gevoel geeft 

exact, systematisch en vooral heel wetenschap-

pelijk te werk te gaan. “Het…het is veránderd”, 

stamelde de eerste die weer enigszins bij zinnen 

was. Ik vloekte. Inderdaad. Daar kon mijn nét 

geschreven column over evaluatie van het evalu-

atieformulier richting prullenbak. Want jawel – 

het ouwe trouwe cursusevaluatieformulier, dat 

rituele invuloefeningetje, beroemd om zijn totale 

nietszeggendheid, nietszeggendheid die maakte 

dat je het formulier gerust blind kon afraffelen 

vlak voor je tentamen – dat formulier is veran-

derd. Nee, niet eenvoudigweg veranderd – 

 verbéterd. De nieuwe versie lijkt niet meer 

 voornamelijk triviale kwantitatieve gegevens te 

verzamelen, maar zowaar bedoeld te zijn om 

kwaliteit te peilen. Er wordt bijvoorbeeld niet 

meer gevraagd naar hoeveel Blackboard ingezet 

wordt, maar naar hoe: goed of niet goed? Zelfs 

de enige echt essentiële vraag zit er zowaar ein-

delijk in: of de cursus en de docent je interesses 

aanwakkeren. als klap op de vuurpijl staan er op 

de laatste pagina vier gerichte open vragen. We 

zijn er maar mooi klaar mee: wat valt er nu nog  

te zeuren over de evaluatiemethode? Dat er één 

keer “definitley not” staat in plaats van “definitely 

not”? absoluut niet relevant – het klopt gewoon, 

het nieuwe formulier. Het klopt, tot en met de 

gehandhaafde lay-out die je het citotoets-ach-

tige gevoel geeft iets gewichtigs te verrichten. Ik 

verzoek de universiteit vriendelijk om het maken 

van goede voornemens voor 2013 nu te staken, 

want dit is al meer dan te bevatten valt: het 

enthousiasme voor een vak onderzoeken, in 

plaats van louter de studielast. Intussen kan ik 

alleen maar hopen dat studenten te lam zijn om 

de gelegenheid te grijpen de cursus te evalueren 

op zaken die er echt toe doen, en dat opleidings-

commissies de resultaten nonchalant naast zich 

neerleggen. Evolutie van evaluatie is nog tot 

daaraan toe; straks gaan we ook nog het onder-

wijs verbeteren. Dan is het einde zoek. 

CAMPUSDiCHter

als ik 

wat rondhang in college, 

aanschuif voor papa’s boerenkool en daarna met

vrienden de kroeg in duik

zal zij,

 

aan de andere kant van de wereld, mishandeld worden en

haar man zal haar op straat smijten

   omdat ze bevallen is van een meisje

 

   –terwijl God klaarblijkelijk kan spoken met chromosomen,

   de man nog een x of Y kan toevoegen maar uitgerekend 

   vrouwen geen enkele invloed hebben op geslacht–

was al ongewenst bij haar ouders (in een land met een

chronisch gebrek aan vrouwen) toch getrouwd,

gearrangeerd

zal nu kromliggen in een naaiatelier, sparen voor haar dochter,

terwijl ik mijn dekbed nog eens optrek, als een omgekrulde

pissebed aanvlij tegen een jongen die net als ik 

   ‘schaken’ alleen in de spelbordbetekenis kent en

  geen Mercedes verwacht maar mij als ultieme bruidsschat ziet

linda van der Pol, neerlandicus en campusdichter

stUDent2012
lieke von Berg, vijfdejaars student 
Nederlands aan de Radboud Universiteit, 
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Maria had makkelijk praten. Zij hoefde 
niet te studeren terwijl haar zoon in 
zijn kribbe lag te schreeuwen.  
Paula, Noëlle, Laure en Elke houden 
een boel ballen in de lucht. Ze zijn 

moeder (of bijna) én student. En ook 
nog eens veel jonger dan de leeftijd 
van 29,4 jaar waarop de gemiddelde 
Nederlandse vrouw haar eerste kind 
krijgt.

Tekst: Bregje Cobussen en Jolene Meijerink / Foto’s: Duncan de Fey
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Studeert: geneeskunde (vijfdejaars)

Moeder van: een meisje dat eind 

 januari geboren wordt

“Ik was misselijk en moe. Had pijnlijke 

borsten. Opeens viel het kwartje: ik ben 

zwanger. Totaal onverwacht. Ik had al 

jaren problemen met mijn cyclus, wist 

niet of ik überhaupt zwanger kon wor

den. En we hadden voorbehoedsmid

delen gebruikt. Dit kindje zat dus niet in 

de planning. Maar welkom is het wel!  

Dat gevoel moest groeien. Eerst dacht 

ik: ik wil sporten, feesten, gek doen, naar 

het buitenland. Dan kan ik nu toch geen 

kindje krijgen? We hebben met familie 

en vrienden gepraat. Dat hielp ons te 

relativeren: die zwangerschap is niet 

alleen eng, maar ook mooi. 

We zijn wel nog naar een abortuskliniek 

gegaan. Achteraf denk ik dat we dat 

nodig hadden. De arts maakte een echo 

van mijn baarmoeder. Ik vroeg of ik 

mee mocht kijken. Ze richtte het echo

apparaat op mijn blaas en draaide het 

scherm naar me toe. “Kijk”, zei ze. “Niks 

te zien.” Ze wist niet dat ik geneeskunde 

studeer en dus kon zien dat ze me 

bedonderde. Jankend ben ik naar buiten 

gelopen. Ik wilde die abortus niet. In de 

wachtkamer was mijn vriend tot dezelf

de conclusie gekomen. We beseften: 

dit is een prachtig cadeautje dat we 

met open armen willen ontvangen. 

In september ben ik aan mijn coschap

pen begonnen. Pittig, maar het gaat 

goed. Ik heb mijn eerste blok bijna af. 

Daarna ga ik er een paar maanden 

 tussenuit. 

We krijgen een meisje. Ik besef nu hoe 

waardevol dit is. En dat ik al mijn ambi

ties, óók als moeder, gewoon voort kan 

zetten. In de zomer studeert mijn 

vriend af. Ik ga dan in eerste instantie 

parttime verder met mijn coschappen. 

Voor een arts is het eigenlijk best handig 

om vroeg kinderen te krijgen. Laatst zei 

een specialist tegen me: “Eindelijk een 

verstandige student! Er is geen beter 

moment in je opleiding om een kind te 

krijgen dan tijdens je coschappen.””

Paula  
Roosendahl 
(23) ‘Dit is een 
prachtig 
caDeautje’
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studeert: psychologie
Moeder van: een zoon van 3  
en een dochter van 1
“Het vervelendst vind ik de brutale 

 vragen van volslagen onbekenden.  

De eerste opmerking gaat steevast 

over mijn leeftijd. Ik word altijd jonger 

geschat. Daarna vragen ze of de 

 zwangerschap gepland was. Een ander 

vooroordeel is dat ik een alleenstaande 

moeder zou zijn. Mijn antwoord op  

die opmerkingen? Het klopt dat ik een 

jonge moeder ben, maar het moeder

schap was gepland en ik heb nog 

steeds een relatie met de vader van 

mijn kinderen.

Mijn vriend is zeven jaar ouder dan ik en 

had al een dochtertje uit een eerdere 

relatie. Toen wij na een tijdje gingen 

samenwonen, werd ik daardoor 

 automatisch moeder. Toch wilde ik 

aan vankelijk zelf nog niet aan kinderen 

be ginnen. Mijn vriend en schoon

moeder begonnen erover en toen ging 

ik pas nadenken. Ik had al de zorg voor 

een kind, ik wist wat ik kon verwachten. 

Kinderen zijn vaak ziek. Bij de kinder

opvang wordt een ziek kind geweigerd. 

Voor werkende ouders is het lastig om 

op zo’n moment opvang te vinden.  

Ze moeten dan een vrije dag opnemen. 

Ik heb de vrijheid om een college over 

te slaan. Dat is echt een voordeel. 

Maar stel dat mijn dochtertje later aan

geeft jong moeder te willen worden, 

dan zou ik haar dat afraden. Ik wil voor 

haar dat ze eerst op zichzelf gaat 

wonen, zodat ze weet hoe dat is. Als 

moeder heb ik een ander leven dan de 

meeste van mijn studiegenoten. Ik ben 

meteen gaan samenwonen en heb niet 

in een studentenhuis gewoond. De tijd 

van uitgaan, gezamenlijk koken en 

 weinig verantwoordelijkheid heb ik 

overgeslagen. Dat vind ik soms jammer. 

Vanuit het gezin van mijn ouders ben  

ik meteen begonnen aan mijn eigen 

gezin.” 

noëlle abba (27) 
‘Ze vragen altijD of 
het geplanD was’
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studeert: bedrijfscommunicatie
Moeder van: Christián (3)
“Na het vwo ging ik reizen door 

ZuidAmerika. In Peru ontmoette ik 

Willy. We werden verliefd. Toen ik 

terug was in Nederland kwam hij 

me opzoeken. Ik raakte zwanger. 

Dat was niet gepland, maar wel 

gewenst. Willy en ik maakten 

prachtige plannen; wij zouden  

het wel redden samen.

Na een paar maanden verliep zijn 

 toeristenvisum. Hij moest terug. 

We probeerden een verblijfsver

gunning voor hem te krijgen, maar 

dat ging niet. Ik had geen vaste 

baan, kon niet garant staan. Onze 

relatie verwaterde. Een jaar na de 

geboorte van Christián besloot ik 

alleen verder te gaan. 

Willy woont nu in ZuidDuitsland 

met een nieuw gezin. We skypen 

af en toe. Een half jaar geleden  

is hij langsgekomen; heeft hij 

Christián voor het eerst gezien. 

Heel gek. Niet voor Christián, die 

begrijpt het nog niet. Wel voor mij: 

ik had voor mijn kind toch op een 

stabielere relatie met zijn vader 

gehoopt. 

Maar ook zonder Willy gaat het 

ons goed. Ik studeer, zit in mijn 

derde jaar. Sinds kort heb ik een 

nieuwe vriend. Christián doet het 

ook goed. Hij gaat vier dagen per 

week naar de crèche. Dat vindt hij 

heerlijk: lekker spelen met andere 

kindjes. Intussen ga ik naar  college 

en doe ik het huishouden.

Een normaal studentenleven heb  

ik niet. Ik zit niet elke donderdag in 

de kroeg. Maar natuurlijk houd ik 

ook van een feestje. En dat kan 

best af en toe. Mijn ouders zijn 

geweldig: ze passen regelmatig 

een weekendje op. En ik woon in 

de ‘gezinsflat’ op Galgenveld. 

Voordeel: we zitten allemaal in 

hetzelfde schuitje en trekken ons 

enorm aan elkaar op. Het komt 

voor dat een van ons met drie of 

vier babyfoons thuisblijft, terwijl  

de rest uitgaat.” 

lauRe VisseR (23) 
‘een normaal 
stuDentenleven 
heb ik niet’
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studeert: kunstgeschiedenis
Moeder van: de baby die rond  
8 januari geboren wordt
“We zaten te eten in een friettent toen 

mijn vriend zei dat hij aan kinderen wilde 

beginnen. We hadden het er weleens 

over gehad. Hij wist dat ik een jonge 

moeder wilde zijn, maar ik wist ook dat 

hij daar nog niet zo over nadacht. Ik was 

blij verrast.  

Mijn ouders en schoonouders steunen 

ons in onze keuze. Zij zijn ons vangnet, 

een fijne gedachte. Mijn vriend is net 

afgestudeerd en heeft een vaste baan. 

Dat was voor mijn schoonouders 

belangrijk toen we vertelden dat we een 

kind wilden. Mijn ouders wisten altijd al 

dat ik er bijtijds aan zou beginnen. Het 

was voor hen dan ook geen verrassing 

en ze waren meteen enthousiast. Voor 

mijn studiegenoten kwam het onver

wacht. Tijdens een etentje vertelde ik 

hen over mijn zwangerschap. Een deel 

reageerde opgetogen, maar een paar 

mensen schrokken van het nieuws.

Ik heb net mijn stage afgerond. De 

zwangerschap en de stage combineren 

was erg vermoeiend. Wanneer ik thuis

kwam, kon ik alleen nog maar op de 

bank zitten. Toen werd het verschil tus

sen mij en mijn studiegenoten duidelijk. 

Zij organiseerden allemaal leuke activi

teiten, maar ik moest het aan me voorbij 

laten gaan. Het was te veel. 

De meeste mensen hebben alles al afge

bakend voor ze beginnen aan kinderen. 

Ze hebben een vaste baan, een huis en 

zitten al vast in hun eigen patroon. Ik wil 

juist nú kinderen omdat ik nog jong en 

flexibel ben. Ik wil niet dat alles is uitge

tekend en dat daar kinderen in worden 

gepast. Ik wil samen met mijn kinderen 

opgroeien.”   

elke de Jong (23)  
‘De combinatie Zwangerschap 
en stage is vermoeienD’ 
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Stel je voor. De Radboud Universiteit 

verandert haar naam in de Maria 

 Universiteit. Niet langer een strenge, 

mannelijke bisschop, maar een milde, 

betrokken moeder zou het beeld van 

onze universiteit bepalen. Volgens 

cultuurwetenschapper Geert Hofstede 

– onlangs gastspreker op de RU – 

laat de identiteit van symbolen zien of 

ergens een feminiene of een mascu

liene cultuur heerst. Zo symboliseert 

Marianne het feminiene karakter van 

de nationale cultuur in Frankrijk. 

Daarentegen symboliseert de krijger 

Samoerai de masculiene cultuur in 

Japan. Zo hebben ook symbolen  

van organisaties een sekseidentiteit. 

Het huidige ideaalbeeld van de 

wetenschapper is masculien, beves

tigt recent onderzoek binnen onze 

onderzoeksgroep. Het ideaalbeeld is 

bijvoorbeeld gebaseerd op individuele 

prestaties. Hoeveel publicaties heb 

je? Hoe hoog is je impactscore? Het 

gaat ook uit van persoonlijke zicht

baarheid. Hoe goed kun jij jezelf ver

kopen in de media? Dit masculiene 

ideaalbeeld zou in één klap omdraai

en met een vrouwelijk symbool van 

de organisatie. Met Maria als ideaal

beeld denk je toch eerder aan sociale 

bewogenheid, zorg voor anderen en 

de verbinding tussen hoofd en hart. 

Dat verwijst in onze cultuur naar 

feminiene waarden. Je zou weten

schappers dan afrekenen op de vraag 

wat ze voor de samenleving beteke

nen. Wat zijn de ethische dimensies 

van kennisproductie? Hoe draagt 

jouw onderzoek bij aan het verklei

nen van ongelijkheid tussen mensen? 

Waarden die in de wetenschap meer 

waardering mogen krijgen, wat mij 

betreft. 

Natuurlijk, ik hoor de bezwaren al dat 

het beeld van Maria te traditioneel is. 

Het zou horen bij hiërarchische, ker

kelijke verhoudingen die niet meer 

passen bij de openheid van onze 

seculiere tijd. Het zou teveel verwij

zen naar de traditionele rol van vrou

wen als moeders en nauwelijks een 

rolmodel zijn voor moderne weten

schappers. Dan werp ik tegen dat 

allang bewezen is dat het Mariabeeld 

zich radicaal aan kan passen. Pop

zangeres Madonna draagt een van de 

aanspreektitels van Maria. Ze zet deze 

al jaren succesvol in om te pleiten 

voor vrouwelijke seksualiteit, homo

emancipatie en het recht op vrijheid 

van meningsuiting. Ook de jonge 

generatie benut het beeld van Maria 

om voor maatschappelijke omwente

ling te pleiten. Zo richtten zangeres

sen van de Russische feministische 

punkband Pussy Riot zich tot de heili

ge maagd om hen te verlossen van 

de macht van Poetin. Ze riepen haar 

aan, omdat kerkelijke en wereldse 

autoriteiten star en onvermurwbaar 

lijken. Ik vind hun ironie verademend 

en bevrijdend. Hun actie is helaas 

 keihard afgestraft; wat op een pop

podium kan, mag helaas niet in de 

huidige Russischorthodoxe kerk. 

Ook Nederlandse kunstenaars laten 

zich door de beeltenis van Maria 

inspireren. De prachtige fotoportret

ten van Rineke Dijkstra hebben stuk 

voor stuk het karakter van iconen.  

Ze tonen mensen die verstild en 

sereen in de camera kijken op dat  

ene moment dat ze niet langer met 

zichzelf bezig zijn.

Waar kunst en populaire cultuur in 

staat zijn het beeld van Maria om te 

draaien en te herinterpreteren, moet 

dat ook kunnen voor een weten

schappelijke organisatie. Zo verster

ken we onze katholieke identiteit en 

geven we er tegelijk een feministisch, 

postmodern jasje aan. Maria Univer

siteit Nijmegen is multiinterpretabel 

en helemaal van deze tijd. Ik ben 

voor.

Inge Bleijenbergh is onderzoeker bij 

Bedrijfskunde en Genderstudies  

zelf een oPinie 
instuRen kan ook
MAIL ‘M NAAR 
REDACTIE@VOx.RU.NL 
DE REDACTIE HEEFT HET RECHT  
DE BRIEF IN TE KORTEN.

De raDbouD universiteit Draagt nu de naaM 
Van een Man. onDerZoeker inge bleijenbergh 
pleit voor een hervorming.

De maria universiteit  
nijmegen
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V
oor het eten zijn Ali en ik bezig met onze sneeuw-

pop. Van het kozijn pak ik een strookje sneeuw en 

probeer er een wandelende tak van te leggen voor 

naast de sneeuwpop, voor oma. Met een stokje prik ik 

twee oogjes. Mama komt warme melk brengen in een gele beker 

met een stroeve dop waardoor Ali witte vingers had gekregen als 

hij niet zwart was geweest. Ali klemt de beker tussen zijn handen 

en slokt in één teug een grote witte snor op zijn zwarte huid. ‘Wil 

je ook een snor?’, vraagt Ali en tuit zijn lippen. ‘Nee’, zeg ik. Ik 

duld niets op mijn bovenlip.

Ik denk na over wandelende takken en of een wandelende tak 

een wandelende tak is als hij niet wandelt en of hij dan gewoon 

een tak is of helemaal niets. Ali zegt dat hij ook een snor wil later, 

als hij net zo oud is als zijn oma. Ik denk aan de mijne. Ze is heel 

anders dan de oma van Ali. Ali’s oma heeft salsamuziek en grote 

kuiten onder gekleurde jurken. Oma’s kuiten zaten altijd onder 

bruine rokken en bloesjes met befjes. Oma is dood. Dat doodgaan 

is twee jaar geleden gebeurd in de winter. Ze was erg vroom, ging 

altijd naar de kerk en had porseleinen servies met handgeschil

derde engeltjes erop. Nu zij niet meer met ons is, is God dat ook 

niet meer. Vanaf nu eten we nooit meer van het porseleinen 

 servies van oma. We eten er alleen van met Kerst en eten dan 

extreem voorzichtig. Op het kerstballenservet naast mijn porse

leinen bord liggen altijd een plastic mes en vork, zodat de kans  

op schade minimaal is. De dag na Kerst is de enige dag dat papa 

afwast. Niemand mag helpen. Als hij de borden vasthoudt, zijn 

z´n knokkels wit. Hij huilt dan wel eens en zegt strenge woorden 

als ‘God kind niet dichterbij komen’. Ik weet dat oma niet mors

dood is, dat zij in de hemel levend gehouden wordt, maar ik denk 

dat ze kan sterven in iets dat hier is, bij ons. Ik denk dat haar 

 servies zijn achilleshiel is.

Mama zegt dat ik me geen zorgen moet maken over oma en dat 

als ik iets heb, ik het beter aan haar kan vragen dan aan God. Ze 

antwoordde vervolgens onder andere dat het geen probleem is dat 

ik soms dingen ingraaf voor oma. Oma ligt namelijk ook in de 

aarde. Dat er af en toe een knutselwerk bij komt daaronder, lijkt 

me wel gezellig voor haar. Omdat het bijna Kerst is heb ik gisteren 

een felgekleurde bloem van strijkkralen geprobeerd onder de 

sneeuw te leggen. Omdat mama het niet voor me wou strijken 

zaten de kralen los op het bordje. Toen ik mijn werkje in de grond 

probeerde te begraven bewoog het bordje een beetje en vielen  

veel gekleurde kraaltjes in de sneeuw. Hoe dieper ik ze zocht, hoe 

dieper ze vielen. Uiteindelijk heb ik de rest van de kraaltjes met 

mijn hand maar los over de sneeuw gestrooid. Oma begrijpt de 

Sneeuw
en servies

Marjolein Visser (22), vierdejaars psychologie en culturele antropologie, tekent voor het traditionele literaire 

verhaal in de kerstvox. dit is een aangepaste versie van het verhaal waarmee zij in 2010 de literaire jongerenprijs 

Nijmeegse Nieuwe won.
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boodschap vast wel denk ik. Ik denk er wel eens aan of oma nog 

bestaat. 

‘Denk je dat oma nog bestaat’, vraag ik Ali. Ali probeert net een 

A te leggen van sneeuw. ‘Ach bestaan, dat vind ik zo’n moeilijk 

woord’, zegt Ali bescheiden en dan zwijgt hij. Mama houdt niet 

van moeilijke vragen, maar Ali niet van antwoorden. Ik snap dat 

best, ik heb ook een hekel aan sommige dingen. Bijvoorbeeld aan 

verhalen waarin kinderen verdwalen of aan Piet Vrieswijk. Toen ik 

nog met oma naar de kerk ging, zat Piet daar ook altijd. Hij droeg 

gel en hield altijd zijn ogen open bij het bidden. En ik heb een 

hekel aan mensen die hun ogen open houden bij het bidden. 

Maar buiten dat kan Piet echt gemene dingen doen vind ik. Bij

voorbeeld toen ik in het kringgesprek vertelde over dat we oma 

begraven hadden. Toen zei hij dat dit niks bijzonders is omdat alle 

oude mensen doodgaan. En ik had net de volle aandacht. Uit 

woede heb ik toen eerst een rondje om de school gerend. Die 

 middag stonden ik en Ali in het fietsenhok en toen heb ik Ali aan

gezet om in het handvat van de step van Piet te piesen. Daarna 

voelde ik me tevreden en daarna schuldig. Om het goed te maken 

heb ik zelf de volgende nacht in mijn bed geplast. Mama kwam 

toen aan mijn bed en vroeg waarom ik dat had gedaan. Ik zweeg. 

De volgende dag vroeg mama hoe het was op school. Ik zweeg 

weer. Als ik iets ergs heb gedaan, haat ik vragen. Nee, ik vind het 

niet erg als Ali niet antwoordt. Ik begrijp dat goed.

We spelen nog steeds met de sneeuw. Mijn wandelende tak ziet 

er niet uit als iets dat nog overweegt te gaan wandelen. Ali maakt 

kommetjes van zijn handen en maakt van sneeuw bakjes. ‘Zullen 

we je wandelende tak hierin begraven’, zegt hij en wijst op een 

heel lang sneeuwbakje. Ik heb een vermoeden dat mama ook eens 

doodgaat. Daarom stel ik me haar elke dag voor in een kist. Dat 

lucht enorm op, want het is geen fijne gedachte. Ik hoop dat ik op 

deze manier als het zover is, al een beetje verdriet heb gehad, zoals 

je ook een beugel al gehad kunt hebben. Mijn moeder zegt dat je 

aan verdriet gewoon niet moet denken. En zeker niet rond Kerst.

Het is bijna donker. Dat zie ik in het schuurraam, omdat ik 

mezelf er steeds beter in kan zien. 

‘Wil je mijn piemeltje zien?’, vraagt Ali. ‘Graag’, zeg ik.

Ali doet zijn broek omlaag en dan zijn witte onderbroek. 

De zon hangt laag boven de sneeuwpop.

Ik kijk bedenkelijk omlaag. ‘Wat vind je er zelf van?’, zeg ik.

De wandelende tak voor oma zakt een beetje uit elkaar en 

 wandelt nog steeds niet. 

En Ali en ik zwijgen en denken diep na. *

Sneeuw
en servies
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‘Ik ben 
overtuigd 
van de kracht 
van Maria’
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M
aria is een vriendin van haar 
geworden. Of nee, eigenlijk is 
Maria inmiddels een dierbaar 
lid van de familie. “Mijn man 
zei laatst nog: we moeten haar 

weer eens opzoeken. Het is al zo lang geleden en 
het gaat ons nog steeds goed.” Catrien Noter-
mans werkt al negen jaar samen met Maria. Als 
cultureel antropologe onderzoekt ze de rol van 
de moeder van Jezus in het dagelijks leven van 
pelgrims. Op haar werkkamer aan de Thomas 
van Aquinostraat sieren verschillende Maria’s 
de boekenkast. Thuis heeft ze ook een flinke 
verzameling. “Als ik ergens een Mariabeeld 
tegenkom, voelt dat vertrouwd. Zo van ‘hé, jij 
bent er ook weer’.”

Wat voor type is Maria?

“Een zelfstandige, sterke vrouw, die graag de 
handen uit de mouwen steekt. De katholieke 
kerk zet Maria het liefst neer als onderdanige 
vrouw en echtgenote, de handen vroom gevou-
wen in gebed; een rolmodel. Maar vrouwen zoe-
ken wereldwijd juist steun bij haar voor zaken 
die de kerk veroordeelt. Denk aan abortus, 
 echtscheiding en polygamie. Ze gaan te rade  
bij Maria omdat ze weten dat zij altijd helpt. 
Vrouwen zien Maria als vertrouwenspersoon, 
los van de kerk. Mijn onderzoek gaat ook over 
de betekenis van Maria bij de mensen thuis, 
niet in het kerkgebouw of in de leer.”

Waar hebben jullie elkaar voor het eerst ontmoet?

“In 2004 maakte ik mijn eerste reis naar Lourdes. 
Ik deed onderzoek naar Nederlandse pelgrims – 
veelal oud en ziek – uit de regio Venlo die met 
verzekeraar VGZ op reis gingen naar het bede-
vaartsoord. Ik ben gedoopt en in de katholieke 
traditie opgegroeid, maar mijn ouders hebben 
zich in de jaren zestig van de kerk afgekeerd. 
Maria speelde dus geen rol in mijn jeugd. In 
Lourdes heb ik haar voor het eerst ontmoet.”

Catrien Notermans kent 
Maria als geen ander. Als 
cultureel antropoloog doet 
ze al jaren onderzoek naar de 
moeder van Jezus. Maria is zo 
veel meer dan het beeld van 
de onderdanige echt genote 
dat de kerk van haar schetst. 
“Ze is sterk en zelfstandig. 
Geeft vrouwen wereldwijd 
handvaten om zelf iets te 
veranderen aan hun leven.”
Tekst: Annemarie Haverkamp
Foto’s: Erik van ’t Hullenaar
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Hoe was dat?

“Ik was erg onder de indruk. Maar dan vooral 
van wat Maria bij de bezoekers van Lourdes 
teweegbrengt. Ik had al interviews met de pel-
grims gedaan over wat Maria voor ze betekende, 
maar daar begreep ik pas de ware betekenis van 
de tranen en de stiltes. Daar lieten de mensen 
zien hoe zeer ze door Maria geraakt werden. 
Met gesproken woorden hadden ze me dat 
nooit duidelijk kunnen maken. Het heeft me 
verbaasd hoe veel moeders verdriet hebben om 
een verloren kind. Ik zag bejaarde vrouwen 
 huilen om een miskraam die ze als twintiger 
hadden gehad, er kwamen trauma’s los rond 
weggelopen, overleden of nooit geboren kinde-
ren. Thuis zijn dergelijke onderwerpen met 
taboe en schaamte omgeven. Of de familie 
heeft het verhaal al zo vaak gehoord… Bij Maria 
kunnen mensen hun ellende kwijt. En ook bij 
de begeleiders die meegaan op zo’n reis. Het 
gaat veel meer om het uiten van verdriet dan 
om fysieke mankementen.”

Werd u zelf door haar geraakt?

“Niet in religieuze zin. Ik geloof zeker dat Maria 
heeft bestaan en ben overtuigd van de kracht die 
ze mensen geeft, maar ik ben geen gelovige. Ik 
werd geroerd door het verdriet van de pelgrims, 
het confronteerde me heel intens met mijn eigen 
kwetsbaarheid als ouder. De angst dat er iets met 
je kind gebeurt, draag je eigenlijk altijd bij je.” 

Waarom is het juist Maria bij wie moeders steun 

zoeken?

“Maria heeft zelf een kind verloren: Jezus. Daar 
identificeren vrouwen zich mee. Háár hoeven ze 
niks te vertellen. Mijn tweede onderzoek heb ik 
gedaan onder Afrikaanse migrantenvrouwen in 
Parijs die op bedevaart gaan naar Lourdes.  

Die vrouwen hebben vaak kinderen in Frankrijk 
en in het land van herkomst. Het zijn transna-
tionale gezinnen. Afrikanen identificeren zich 
met Maria omdat ook zij kinderen over heel de 
wereld heeft. Vanuit hun perspectief is Maria 
een alleenstaande vrouw, net als veel Afrikaanse 
vrouwen, die zichzelf redt. Jozef is vaak in geen 
velden of wegen te bekennen.”

Stelt ze ook weleens teleur?

“Nee. Vrouwen worden niet snel boos op Maria 
als iets niet lukt. Dan vertrouwen ze erop dat 
Maria het toch goed heeft beoordeeld en komen 
ze niet in opstand. Voorbeeld: veel vrouwen roe-
pen de hulp van Maria in bij onvruchtbaarheid. 
Als er toch geen baby komt, dan zal Maria daar 
een reden voor hebben. Zo lang ze maar waakt 
over de familie, is het goed. Maria heeft een 
dubbele plek in zo’n gezin: ze staat naast de 
mensen en is heel dichtbij, maar tegelijkertijd 
staat ze boven de mensen en is het haar kracht 
dat ze vanuit een breder perspectief naar het 
gezin kijkt. Als er geen kind wordt geboren, zorgt 
ze vaak op een ander vlak voor zo’n familie. 
Opvallend is dat het aanroepen van Maria 
namelijk wel vaak direct resultaat heeft. De 
Afrikaanse migrantenvrouwen zien na elke pel-
grimage naar Lourdes iets radicaals veranderen 
in hun leven. Ze krijgen de juiste papieren om 
in het land te kunnen blijven of vinden een 
goede man. Het lijkt of Maria onzichtbaar naast 
ze staat als ze in Lourdes zijn. Zó dichtbij. Ik heb 
wel eens gedacht: nu pakken ze hun mobiel en 
bellen ze haar even.”

Hoe heeft Maria uw leven veranderd?

“Ze heeft mij als onderzoeker inzicht gegeven  
in de manier waarop mensen religie beleven.  
Er hebben zich de afgelopen negen jaar heel wat 

NAAM Catrien Notermans

GEBOREN Arnhem, 1966

OPLEIDING Culturele 

antropologie aan de 

 Radboud Universiteit

ONDERZOEK Catrien 

Notermans deed veldwerk 

naar religie en familie in 

West-Afrika en promo-

veerde in Nijmegen. Op 

dit moment werkt ze aan 

de Radboud Universiteit 

als docent en onder-

zoeker. Samen met Willy 

Jansen van het Institute 

for Gender Studies bege-

leidde Notermans twee 

grote onderzoeksprojec-

ten naar pelgrimage.  

Het eerste NWO project 

(2004-2008) resulteerde 

CURRICULUM

harten en deuren voor mij geopend doordat ik 
met haar op stap was. Ik zie haar als een bond-
genoot in mijn werk. En ik weet wat ze doet 
voor mensen, hoe ze hen handvaten geeft om 
zelf iets aan hun leven te veranderen. Doordat 
mensen aan Maria vertellen hoe ze hun 
omstandigheden willen omgooien, zijn ze al 
halverwege. Het zijn veelal mensen die lijden 
onder machtsongelijkheid die haar vereren. 
Oudere mensen, zieken, alleenstaande vrou-
wen, mensen met weinig geld. Maria geeft  
hun kracht. Mijn man is moslim, hij komt  
uit  Guinee. Laatst waren we daar en zei hij: 
‘kunnen we Maria hier niet introduceren?  
Ze zou hier goed werk kunnen doen’.”

In welke zin is ze deel van uw familie?

“Mijn kinderen zijn opgegroeid met mijn 
beroepsmatige passie voor Maria. Ze zijn al 

‘VrouweN ZoekeN  
steuN bIJ MArIA vOOR 

ZAKEN DIE DE KERK 
vEROORDEELt’
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in het boek Moved by 

Mary: The Power of 

 Pilgrimage in the Modern 

World (2009, Ashgate). 

Het daarop volgende 

NORFACE project werd 

enkele weken geleden 

afgerond met de boek-

publicatie Gender, Nation 

and Religion in European 

Pilgrimage (2012, Ashgate). 

Van beide boeken zijn 

Notermans en Jansen de 

redacteuren.

 verschillende keren mee geweest als ik een paar 
weken naar Lourdes ging. Ze vinden het boei-
end. Heel vanzelfsprekend nemen ze de rituelen 
over. Knielen voor haar en zeggen dan ‘mama, 
dat moet jij ook doen’. Er zijn veel katholieke 
Afrikanen die hun kinderen bewust meenemen 
naar Lourdes voor de religieuze opvoeding. Mijn 
man en ik proberen onze eigen kinderen het 
beste mee te geven van de religies waarmee we 
zijn opgegroeid. Maar ze zijn in geen van beide 
tradities gedoopt.”

Wat hebben mannen met Maria?

“Veel minder. Vrouwelijke bezoekers zijn ver in 
de meerderheid bij bedevaartsoorden. Het zijn 
ook de vrouwen die vrijwilligerswerk doen tij-
dens een pelgrimage en veel tijd aan haar beste-
den. Als wederdienst claimen ze haar hulp.”

Leeft de Mariaverering op rond Kerst?

“Voor pelgrims is Kerst als Mariafeest niet zo 
belangrijk. 15 augustus is een essentiële datum: 
Mariahemelvaart. Voor Afrikaanse pelgrims  
is die dag het begin van hun kalenderjaar.  
Ze maken de balans op: wat heb ik aan haar 
gevraagd, wat is ervan terecht gekomen en waar 
willen we het komende jaar naar toe? Ze komen 
15 augustus naar Lourdes waar ze de rest van 
hun familie treffen. Ook de gezinsleden die 
elders in de wereld wonen, komen naar Frank-
rijk voor de reünie. Kinderen gaan mee. Maria 
legt hier weer de verbindingen, zij houdt als 
moeder de familie bij elkaar.” *

“Of ik word aangesproken op mijn naam? 

Als mensen me langer kennen, vragen ze 

weleens waarom ik zo heet. Vroeger 

werd ik zoals iedereen soms geplaagd 

met m’n naam. Bijvoorbeeld wanneer  

op de basisschool het kerstverhaal werd 

verteld. Bij de zwangerschap van Maria, 

werd er altijd gegniffeld in de klas.

Ik ben geboren in Duitsland in de buurt 

van Keulen, maar mijn ouders zijn allebei 

Grieks. In beide landen is Maria een door-

snee naam. In 2010 en 2011 was het de 

derde meest voorkomende naam in 

Duitsland. En als ik er over nadenk is  

het ook in Griekenland wel één van de 

meest gebruikte. Volgens traditie ben ik 

vernoemd naar mijn oma. Mijn ouders 

zijn beide christelijk orthodox, dus de link 

met het geloof is er. Dat zie je ook terug 

in de naam van mijn broer: Evangalos. Dit 

betekent ‘goede boodschap’. Hij had iets 

meer pech, want het is nogal een lastige 

naam. De naamkeuzes zijn dus duidelijk 

niet gemaakt uit praktische overweging.

Zelf zoek ik niet echt iets achter mijn 

naam. Ik ben wel gedoopt, maar ga niet 

naar de kerk. Ik denk dat er iets is als  

een God, maar ik geloof niet in de Bijbel-

verhalen. Ik zie wel de goede kanten van 

de kerk, zoals het samenbrengen van 

mensen.” 

Maria Patelkou (23) is masterstudent 

natuurkunde.

What’s 
in a 
name?
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“Voor de Gelderlander fotografeerde ik in 
2005 een uitje van bewoners van verzor-
gingshuis Mariëndaal in Groesbeek: een 
lichtprocessie naar de Mariakapel, en ik 
weet nog dat ik toen vooral de schaduw-
zijde van de gezelligheid zag. Al die vrou-
wen bij elkaar die naar een kapel worden 

geduwd met zo’n nepkaarsje in de hand. 
Word je hier nou gelukkig van, vroeg ik me 
af. Die somberheid was ook ingegeven 
doordat mijn moeder juist in die tijd naar 
een verzorgingshuis was gegaan, met een 
aantal slechte jaren achter de rug: te een-
zaam, slecht voor zichzelf gezorgd. Nu 

weet ik dat ik het te somber zag: mijn 
moeder is juist helemaal opgebloeid in 
haar verzorgingshuis. Na zes goede jaren 
is ze precies een jaar geleden overleden. 
Rond de kerst waakten wij de laatste 
dagen rond haar bed.”

DE KEUZE VAN FOTOGRAAF BERT BEELEN:

vrouw    kerst



CATEGORIEËN

  vraag

  hints

  associatie

  pictionary

VOx
 einde-
jaars-
spel

Zo. Met de tentamens achter de rug 
en de kerstvakantie voor de boeg is 
het tijd voor een gezelschapsspelle-
tje. schenk een drankje in en maak 
teams (minimaal 2 personen in een 
team). steek de kaarsjes aan en pak 
pen en noteblock. Zet een pion op 
een willekeurige plek op de kaart en 
gooi de dobbelsteen. Wie het eerst 
één vraag in alle categorieën goed 
heeft, heeft gewonnen.
Wie op een paars vlak landt, krijgt 
een open vraag. een geel vakje bete-

kent dat twee mensen uit het team 
een noteblockje pakken. er word je 
gevraagd één woord op te schrijven 
dat je associeert met de vraag. geef 
je beiden hetzelfde antwoord, scoor 
je een punt. oranje staat voor pictio-
nary: degene die gaat tekenen mag 
de vraag lezen en tekent het ant-
woord uit voor de ander. Wie op een 
rood vlakje komt, moet even ruimte 
maken: hij of zij moet een woord of 
persoon fysiek uitbeelden. geluid 
maken is verboden!

Tekst en spel: Mark Merks 
Illustratie: Merlijn draisma
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er staan vier witte vlakjes op de kaart. 
Land je als man op een vakje met het 
vrouwensymbool of als vrouw op een 
vakje met een mannensymbool, mag 
je nog een keer gooien. Kom je op het 
vakje van je eigen sekse, dan moet je 
een tactische beslissing nemen:

Man: de meiden halen je op alle fron-
ten in, beste man. tijd om naar colle-
ge te gaan. Dat betekent dat je wel 
een beurt moet overslaan, maar de 

volgende ronde twee keer mag gooi-
en. of je waagt het erop: gooi dan 
direct nog een keer.

Vrouw: je wordt nagefloten bij de 
bankjes voor het spinozagebouw. 
Maak je de fluiter in niet mis te ver-
stane bewoordingen duidelijk hoe je 
daarover denkt? sla dan de beurt 
over, maar gooi de volgende ronde 
twee keer. Laat je het gaan? gooi 
direct nog een keer. 
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PUNT!
NIEUWS UIT DE OR EN DE USR
www.radboudnet.nl/medezeggenschap
www.numedezeggenschap.nl

Vergeten in te schrijven voor 
een tentamen?
Dan moet je op veel faculteiten een boete betalen.  
Dit leidde tot een rondvraag. Het bleek dat het college 
van bestuur een systeem van automatische inschrij-
ving niet wenselijk acht op alle faculteiten en dat het 
bedrag dat betaald moet worden een boete is en geen 
onkostenvergoeding. Wel vindt het college dat een 
overschot op deze opbrengsten terug moet vloeien 
naar onderwijs. De USR gaat verder met dit onder-
werp en hoopt een oplossing te vinden.
Wat is er mis met de catering op de campus? 
De USR ontvangt klachten over de horecaoutlets. 
Omdat het belangrijk is te weten wat studenten en 
medewerkers willen, heeft de USR een enquête 
gemaakt. Met de vergaarde gegevens kan de raad  
op zoek naar verbetermogelijkheden. Jouw mening  
is belangrijk! Je kunt de enquête vinden op  
www.numedezeggenschap.nl. 

Wetenschappelijke integriteit
Na enkele spraakmakende fraudezaken is weten-
schappelijke integriteit momenteel een hot issue. De 
UGV besprak het rapport  ‘Wetenschappelijke Integri-
teit’ dat de universitaire werkgroep o.l.v. rector Bas 
Kortman schreef. Het rapport vertoont qua aanbeve-
lingen een positieve overlap met het KNAW rapport 
van de commissie Schuyt. Dat laatste gaat echter 
verder: het bevat een uitgebreide bijlage met een  
zeer gevarieerde inbreng van wetenschappers uit 
verschil lende disciplines en van zowel junior als 
senior onderzoekers. Vooral uit deze bijlage blijkt wat 
de gang van zaken in de praktijk is. Daar worden 
vanuit de dagelijkse wetenschappelijke praktijk de 
valkuilen, kansen en grijze gebieden benoemd, die 
kunnen  leiden tot fraude. Het lijkt opvallend dat 
 zorgen t.a.v. integriteit gepaard gaan met de toege-
nomen druk op het leveren van mediagenieke en 
opzienbarende data. De OR hoopt dat de dagelijkse 

praktijk wordt meegenomen in de interne discussie.

ASN gered!
Al vele jaren helpt het Academisch Schrijfcentrum 
(ASN) studenten met schrijfproblemen. Tot volle 
tevredenheid van studenten, staf en opleidingen. 
Meer dan een jaar geleden kondigde het college van 
bestuur aan dat het zijn aandeel van de financiering 
zou stoppen. De faculteiten moesten dat deel (een 
relatief klein bedrag) ophoesten. Even dreigde het ASN 
de dupe te worden van een impasse tussen college 
en faculteiten. Een brandbrief van studenten en een 
oproep die gesteund werd door de meerderheid van 
de UGV zorgde ervoor dat het CvB en het College van 
Decanen gezamenlijk hun verantwoordelijkheid heb-
ben genomen: de financiering voor 2013 is rond en er 
zullen afspraken gemaakt worden over de financier-
ing door de faculteiten na 2013. Het ASN is daarmee 
gered!

NANNe MigchelS DOcENT BEDRIjfSkUNDE
Waarom ben je in de OR gegaan?
“Besturen gebeurt meestal van boven af en op de werkvloer word je geconfronteerd 
met de gevolgen: dure pennen, krappe roostering en noem maar op. Het is dus 
belangrijk dat er ook een stroom van onderop naar boven is die de gevolgen van 
beleid scherp naar voren brengt.”
Waar zou het college van bestuur volgens jou meer in moeten investeren?
“Kwaliteit van onderwijs, maar dan in échte kwaliteit en niet zomaar in contacturen. 
Door eens goed na te denken over de rol die technologie in het onderwijsproces kan 
innemen, kun je hele spannende  en vernieuwende dingen met het onderwijs doen.”
Wie is je grote voorbeeld?
“Jezus van Nazareth. Een hele dwarse denker met een scherp oog voor mensen 
om hem heen.”
Wat is je grootste zorg voor de toekomst van de universiteit?
“Het zelfvertrouwen in Nijmegen is de laatste jaren sterk gegroeid. De mentaliteit 
is nu zoiets van: als we een beer op de weg zien, schieten we hem neer. Dat hoeft 
niet meteen de juiste aanpak te zijn, dus de zorgvuldigheid van werken in alle 
geledingen is een punt van zorg.”
Wat is je favoriete plek op de campus?
“Ik vind het geweldig om met m’n vouwfiets de spoorkuil in te duiken vanaf de St. 
Annastraat. Ik weet, het ziet er koddig uit. Maar daar kan ik me prima overheen 
zetten.”
Wat zou je altijd nog een keer willen doen?
“Met een Lada Niva over land naar Peking en dan verder naar Singapore rijden.”

MArcellA MoNTeiro STUDENT PEDagOgISchE WETENSchaPPEN
kOEPEllID SOfv
Waar zou het college van bestuur volgens jou meer in moeten investeren?
“In faciliteiten op de campus zodat studenten genoeg mogelijkheden hebben om 

te studeren en elkaar te ontmoeten. Door samen te studeren kunnen studenten 
bijvoorbeeld concretere ideeën krijgen voor een scriptie of leermethoden van 
elkaar overnemen.” 
Wie is je grote voorbeeld?
“Hoewel ik denk dat elk persoon in zekere zin als voorbeeld kan dienen, leer ik 
nog steeds het meest van mijn vader. Hij stimuleert mijn moreel besef, mijn 
 relativeringsvermogen en mijn humoristische kijk op alles wat ik tegenkom.”
Wat is je grootste ergernis op deze universiteit?
“De nadruk die er ligt op kwantiteit in plaats van kwaliteit stoort mij enorm. Bij het 
aannemen van een hoogleraar gaat het om het aantal publicaties en citaties en is 
onderwijs bijzaak.” 
Wat wil jij aankomend jaar bereiken?
“Ik wil waarborgen dat studenten weten waar ze aan toe zijn, hoe ze zichzelf kun-
nen informeren en waar ze terecht kunnen met klachten of opmerkingen.”
Wat zou je altijd nog een keer willen doen?
“Als ik ooit rijk ben, wil ik een wereldreis maken, maar op de korte termijn hoop ik 
op een dansje met het college van bestuur tijdens een van de lustrumactiviteiten.”

iNTerVieW
Iedere maand worden twee leden vanuit de 

gezamenlijke vergadering geïnterviewd. Wie zijn ze 

en wat doen ze? Deze maand: Nanne en Marcella.
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We zijn het academisch jaar 

 begonnen met een nieuwe 

 collegevoorzitter, Gerard Meijer. 

Hoe heette zijn voorganger ook  

al weer?

in januari schakelden we twee 

 culinair recensenten in om  

de refter te beoordelen. 

 eindoordeel? een 6,29. schrijf op 

waar je aan denkt bij de refter.

de rappende student simon 

 Mamahit (a.k.a. MC discipline) won 

in december samen met producer 

rather real de publieksprijs van de 

Grote prijs van nederland. Teken 

‘hip-hop’. 

Met promovenda Hanka Venselaar 

hebben we een meervoudig euro-

pees Kampioen paaldansen in huis. 

in januari ontstond er een relletje 

vanwege een  optreden in een kerk: 

dat werd als te sexy ervaren. Beeld 

 ‘paaldansen’ uit.

Zowel de VVd als de pvda is  

voorstander van een leen stelsel. 

Om te verdoezelen dat de invoe-

ring van dat stelsel de meeste 

 studenten opzadelt met een schuld 

van duizenden euro’s, noemen ze 

het een ‘sociaal  leenstelsel’. Beeld 

het sociaal  leenstelsel uit. 

Het UMC heeft een grote afdeling 

Genetica, driehonderddertig onder-

zoekers sterk. Zij doen onderzoek 

naar het menselijke genoom, naar 

ons dna. dna, dat is een afkorting. 

Maar waarvan? 

Wat is de rol van de vrouw op de 

arbeidsmarkt in ‘de islamitische 

wereld’? Op onderzoek naar die 

vraag promoveerde politicoloog 

niels spierings in december. Waar 

denk jij aan als je die vraag hoort?

in prestatieafspraken met het 

ministerie heeft de  universiteit vast-

gelegd dat iedere bachelorstudent 

minimaal vijftien contacturen per 

week heeft. Onderwijsintensivering 

noemen ze dat. Teken ‘onderwijs-

intensivering’. 

standaard dingetjes – zoals brood 

smeren – op een andere manier 

doen bevordert de creativiteit. dat 

toonde sociaal psychologe simone 

ritter aan. Waar denk je aan bij de 

woorden ‘creatief denken’?

de radboud Universiteit doet het 

nog lang niet goed genoeg in de 

jaarlijkse ranglijstjes. We zijn in de 

Times Higher education (THe) 

 ranking de tiende nederlandse 

   universiteit, van de twaalf. Hoe 

bouw je een goede reputatie op? 

Kweek een radboudgevoel, 

 vertelden onze experts. Teken  

‘het radboudgevoel’. 

Gaat studentenroeivereniging 

 phocas verhuizen naar een ander 

boothuis? dat is al sinds de jaren 

negentig de bedoeling, maar altijd 

liep het spaak. nu lijkt de kogel 

door de kerk: phocas gaat over een 

paar jaar naar de nevengeul bij het 

nieuwe stadseiland. Beeld een 

 verhuizende roeivereniging uit. 

eerstejaars kregen tijdens het  

vorige collegejaar voor het eerst  

te maken met het bindend studie-

advies. degenen die mochten 

 blijven, deden het beter, maar er 

vielen ook veel studenten af. 

 Hoeveel procent van het totaal 

aantal eerstejaars stopte er mee?

Verschillende nijmeegse onder-

zoekers zijn betrokken geweest bij 

de zoektocht naar het Higgsdeeltje. 

Om Higgs te vinden maakte het 

Zwitserse Cern gebruik van een 

deeltjesversneller, die deeltjes op 

elkaar laat botsen. Teken een 

 deeltjesversneller. 

Hoogleraar Bart jacobs ontving in 

oktober een prestigieuze erC Grant, 

een onderzoeksbeurs. jacobs doet 

(o.a.) onderzoek naar de beveiliging 

van dataverkeer. Waar denk jij aan 

bij het woord computerbeveiliging?

promovenda en atlete laura de 

Vaan won in september zilver en 

brons op de paralympics in londen. 

Welke sport bedrijft de Vaan? 

Managers en teamleiders op de 

 universiteit zijn dit jaar uitgerust met 

een ipad. dat maakt het makkelijker 

om angry Bir... eh... productief te 

vergaderen en spaart papier. Beeld 

het digitaal vergaderen uit. 

Bij twee van de drie grote lande-

lijke studentenorganisaties zitten 

nijmeegse studenten aan de 

 knoppen. noem minimaal één van 

deze drie belangenclubs. 

de langstudeerboete. Over de 

invoering is het hele jaar gedebat-

teerd. en nog geen paar weken  

na de invoering is de maatregel 

teruggedraaid. Teken de lang-

studeerboete. 

de nijmeegse poptempel doorn-

roosje is een begrip. roosje gaat 

verhuizen naar een locatie bij  

het Centraal station, waar ook  

studentenkamers komen. Beeld 

doornroosje uit. 

Het nieuwe gebouw van de rech-

tenfaculteit is vernoemd naar de 

rechtsgeleerde Hugo Grotius, in 

plat nederlands Hugo de Groot. 

Waar denk jij aan als je hoort over 

Hugo de Groot? 

naar aanleiding van de affaire 

 stapel kwam er aan het eind van 

het jaar een stapel (moehaha) 

 rapporten uit. de conclusies? 

Wetenschappers moeten strenger 

zijn voor elkaar, elkaar kritisch 

benaderen. We moeten af van 

‘sloppy science’. Waar denk jij aan 

bij ‘sloppy science’?

Hoogleraar taaltechnologie antal 

van den Bosch maakt gebruik van 

slimme zoeksystemen en leert 

computers patronen herkennen.  

Hij ontwikkelde onder andere de 

spellingscorrector Valkuil.net. Beeld 

het woord ‘computermodel’ uit. 

de universiteit haalde in november 

twee grote subsidies binnen, één 

voor chemisch onderzoek en  

één voor taalonderzoek. de ene 

bedraagt 26,9 miljoen euro, de 

andere 27,6 miljoen euro. Welke 

groep kreeg 27,6 miljoen euro? 

Hoe wonen onze hoogleraren?  

Vox zette het in november op een 

rijtje. een van de conclusies? 

 Hoogleraren bij rechten wonen in 

duurdere huizen dan hun collega’s 

aan de bètafaculteit. Teken dat uit. 

speelkAARTEN

Voor de antwoorden zie pagina 47
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“Deze foto maakte ik drie jaar geleden van 
twee vriendinnen van mij die ook  zussen 
zijn en van elkaar aanvankelijk niet wisten 
dat ze zwanger waren. het zijn twee bij-
zondere vrouwen, allebei hebben ze op 

de universiteit  rondgelopen en ze hadden 
er  allebei geen enkele moeite mee om 
zichzelf op deze manier te tonen. voor 
mij past deze foto heel goed bij Kerst, als 
ver wijzing naar het aloude symbool van 

de geboorte van onze-Lieve-heer. er zijn 
vele geloven. hier staan twee geboortes 
op stapel van twee jongetjes. Misschien 
zijn er wel meerdere heilige heren.”

vrouw    kerstDe KeuZe van fotograaf GERARd VERsCHOOTEN:
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De tijd is voorbij dat de mannen aan de knoppen zaten. 
De vier grote Nijmeegse studentenverenigingen hebben 
dit jaar elk een vrouwelijke preses. Vox nodigde de 
leading ladies van Argus, Carolus Magnus, Ovum Novum 
en Phocas uit voor een high tea in kerstsfeer. Over  
vrouwelijk leiderschap, hoge ambities en een dunner 
wordend glazen plafond.

‘I
emand vroeg een medebestuurslid 
smalend hoe het is om onder een 
vrouw te werken. Ik stroopte mijn 
mouwen al op voor een pittige reac
tie”, vertelt Iris van Diest. Maar mijn 

bestuursgenoot antwoordde rustig: “Hetzelfde 
als onder een man, alleen leeft ze mee als ik 
slecht in mijn vel zit.”

 Iris is preses van Ovum Novum. Bij haar aan 
tafel zitten Phocasvoorzitter Janne van Coolwijk, 
Jakelijn Nelen, preses van Carolus Magnus en 
Eline van Zweekhorst die preses is van disputen
federatie Argus. Vier vrouwen leiden dit jaar de 
grote Nijmeegse studentenverenigingen. Op de 
mat stampten ze de sneeuw van hun laarzen,  
om even later onberispelijk in galaoutfit aan de 
kerstdis te verschijnen. Ze drinken thee en pro
secco, verorberen cupcakes, scones en pasteitjes 
en delen hun ervaringen. Denigrerende opmer
kingen hoeven zij als vrouwen aan de top van 
het – toch traditionele – verenigingsleven nooit 
te incasseren. Hoogstens zijn er indirecte sneren 

aan het adres van mannelijke bestuursgenoten. 
“Die worden weleens voor mijn slaafjes uit
gemaakt,” aldus Jakelijn.

Jakelijn en Iris zijn gevraagd om preses te 
worden. Voor Jakelijn kwam het verzoek 
on verwacht: ze wilde haar vierde bachelorjaar 
besteden aan reizen en stage. Na enkele dagen 
bedenktijd zei ze ja. Eline had geen andere 
bestuursfunctie willen vervullen dan die van 
preses: “Als ik in het bestuur zit, wil ik ook graag 
de eindverantwoordelijkheid dragen.” Eline was 
gevraagd voor het bestuur van Argus en kwam 
na motivatiegesprekken als preses uit de bus.  
Bij Phocas solliciteren aspirantbestuursleden 
naar hun functie, zo ook Janne. Maar toen haar 
enige opponente afhaakte, was ze de laatste die 
naar de voorzittershamer dong. Janne is de derde 
vrouwelijke Phocasvoorzitter op rij. “En in de  
66 jaar die Phocas bestaat, ben ik de dertiende.”

Vier vrouwelijke presessen, is dat toeval? 
“Ja”, klinkt het unaniem. Eline: “Al komen er 
wel steeds meer vrouwen in bestuursfuncties 

‘MannelIjke 
bestuursgenoten 
worden weleens 
voor mijn slaafjes 
uItgeMaakt’

tekst: Lydia van Aert / Foto’s: Gerard Verschooten
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eline Zweekhorst (21), preses  

van Argus, studeert bedrijfskunde en 

maakt deel uit van vrouwendispuut 

Skarabee. Ze wil haar talenten ontwik

kelen en ambieert een leidinggevende 

functie in het bedrijfsleven. een andere 

bestuursfunctie dan preses had ze niet 

willen vervullen.

jakelijn nelen (22), preses van 

Carolus Magnus, studeert rechten 

en mikt op een carrière in de advo

catuur. kinderen staan vooralsnog 

lager op de prioriteitenlijst. Ze werd 

gevraagd als preses toen ze eigen

lijk een jaar wilde reizen en stage 

lopen. na enkele dagen bedenktijd 

zei ze ja. 

iris van Diest (21), preses van 

ovum novum, volgt naast haar 

bachelor bestuurskunde een 

 premaster sociale geografie. Iris is 

carrièregericht en een bestuursbeest: 

eerder was ze verbonden aan vereni

gingenkoepel B.o.S. en de faculteits

vereniging van Managementweten

schappen.

terecht.” Maar ze zijn elk aangenomen omdat  
ze simpelweg de kwaliteiten hadden for the job. 
“Ik zal een functie altijd weigeren als ik ben 
gekozen omdat ik vrouw ben”, zegt Iris, met 
 bijval van de anderen.

stroop
De vier zijn uitgekozen vanwege hun leider
schapscapaciteiten. Geven vrouwen even goed 
leiding als mannen? Janne haalt een psycho
logieonderzoek aan dat zegt dat vrouwen succes
voller zijn naarmate zij mannelijker leiding 
geven. De anderen denken dat de waardering 
voor vrouwelijk leiderschap groeit. Iris: “Vrou
wen hebben niet minder, maar een ander soort 
overwicht. Maar bij een directeur denkt ieder
een aan een man. Dat archetype moet slijten.”

Wat typeert vrouwelijk leiderschap? Aller
eerst het sociale, zorgzame. Janne wil het beste 
voor alle phocanen en is attent voor haar 
bestuur: “Met Sinterklaas had ik cadeautjes met 
gedicht klaargelegd op de vergadertafel.” 
Gebruik maken van hun charmes doen de vier 
niet. Alleen Iris weet dat ze meer vliegen – in dit 
geval dronken leden – vangt met stroop dan 
met azijn. “Als ze vervelend zijn, kalmeren ze 
eerder als ik dat liefjes vraag, dan als ik kortaf 
doe.” Nog een cliché: vrouwen zijn gevoelig. 
Eline merkt inderdaad dat vrouwen soms van
uit emotie reageren waar mannen dat vanuit 
ratio doen. Huilen de presessen wel eens in de 
bestuurskamer? Jakelijn en Eline – “ik huil 
sowieso niet snel” – schudden hun hoofd, de 
andere twee knikken grif. “Oh, zeker wel”, zegt 
Iris. “Ik was ziek en moe, en dacht dat ik bij 
iedereen tekort schoot: vriend, familie, vrien
dinnen en bestuursgenoten.” Ook Janne heeft 

wel eens de stress laten wegvloeien met een 
paar tranen tijdens de wekelijkse bestuurs
vergadering. De constante drukte herkennen  
ze alle vier. “Soms zijn er drie borrels op een 
avond.”

 
Zuipen
Sinds dit collegejaar is het halen van studie
punten een extra zorg. Alleen wie een vast
gesteld aantal punten behaalt, krijgt haar 
bestuursbeurs volledig uitgekeerd. Fulltime 
bestuurders Jakelijn en Iris volgen wat simpele 
vakken die weinig tijd kosten: “Het is echt voor 
de vorm, je hebt er eigenlijk geen tijd voor.” 
Eline bestuurt parttime naast haar studie. “Ik 
vind het leuk om ook in de collegebanken te 
 zitten. De avonden zijn voor Argus, overdag 
 studeer ik, beantwoord ik mail en vergader ik.” 
Janne studeert als enige helemaal niet. “Ik  
was er even klaar mee.” Ze compenseert de 
 misgelopen inkomsten met een bijbaan.

Onderzoeken wijzen uit dat meiden het 
beter doen in hun studie dan jongens. Eline 
merkt in haar omgeving dat meiden eerder 
afstuderen. “Vrouwen zijn iets gedisciplineerder 
en willen het graag goed doen.” Kunnen vrou
wen hun studie dan ook beter combineren met 
een vereniging? Dat spreekt niet uit de leden
aantallen. Hoewel de Radboud Universiteit  
meer vrouwelijke dan mannelijke studenten 
telt, lijkt de sekseverdeling bij de verenigingen 
fiftyfifty: Carolus telt meer mannen, Ovum 
meer vrouwen en bij Phocas en Argus is de 
 verdeling ongeveer gelijk. 

Jakelijn maakt zich geen zorgen over de lang
studerende jongens. “Die mannen komen er 
ook wel hoor.” En dat is zo: mannen verdienen 
nog altijd meer dan vrouwen in vergelijkbare 
functies. Eline: “Vrouwen moeten leren vragen 

‘Ik zal een 
FunctIe altijD 

weigeren als 
Ik ben gekozen 

oMdat Ik 
vrouw ben’
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om wat ze willen.” Mannen uiten niet alleen 
hun wensen duidelijker, maar zijn ook succes
vollere netwerkers dan vrouwen, aldus onder
zoek. De vier presessen netwerken zich echter 
suf. Helemaal vanzelf. Op borrels, tijdens 
 roeiwedstrijden, bij zusterverenigingen: overal 
leren ze nieuwe mensen kennen. “Netwerken  
is eigenlijk gewoon zuipen”, zegt Jakelijn met 
een dikke knipoog. Eline merkt dat kamers en 
stages eenvoudig geregeld worden via leden  
en reünisten.

Maar niet alles gaat vanzelf. Allemaal hebben 
ze moeten leren om als bestuurder het zakelijke 
en het persoonlijke te scheiden. Iris: “Bijvoor
beeld als ik iemand die ik graag mag, aanspreek 
op een incident. Of als ik in de algemene leden
vergadering een bestuursbesluit verdedig waar 
ik persoonlijk tegen ben.” Ook vinden ze het 
alle vier lastig om los te laten. Als Jakelijn met 
haar studie bezig is, moet ze zich inhouden niet 
steeds contact op te nemen, “al vertrouw ik het 
bestuur volledig”. Janne knikt. “Je bent toch 
eindverantwoordelijk.”

ambities
Besturen kost energie, maar geeft het ook. De 
presessen genieten van geslaagde borrels, goede 
roeiuitslagen, een mailtje met complimenten. 
Eline vindt het leuk om een organisatie te run
nen. “Dat wil ik later in het bedrijfsleven ook.” 
Jakelijn studeert rechten en wil later ‘een dikke 
baan’, in de advocatuur bijvoorbeeld. Iris kan 

niet wachten om de arbeidsmarkt te bestormen. 
“Mijn vriend is bijna afgestudeerd en ik benijd 
hem soms omdat hij al ‘mag’.” Alleen Janne is 
geen carrièretijger. De Phocasvoorzitter over
weegt over te stappen naar een lerarenopleiding. 
“Het lijkt me heerlijk om over een aantal jaar 
parttime te werken en daarnaast moeder te 
zijn.”

De meiden kregen het verenigingsleven geen 
van allen met de paplepel ingegoten. Jakelijns 
ouders, die ook in Nijmegen studeerden, rea
geerden niet enthousiast toen haar broer als 

eerste bij Carolus ging. “Nu zijn ze supertrots  
en steunen ze me tijdens dit dure jaar.” Elines 
ouwelui zijn zelf geen verenigingslid geweest, 
maar zijn heel blij voor haar. Jannes ouders 
trouwden jong, werken in de bouw en de zorg 
en ‘hebben geen idee’ wat hun dochter precies 
doet. “Maar ze staan pal achter me en genieten 
van mijn enthousiasme.”

Iris’ moeder vond het lastig te verkroppen 
dat haar dochter haar studie een jaar op een 
laag pitje zet. “Mijn moeder heeft moeten 
 vechten om de pabo te kunnen doen. Toen haar 
broers gingen studeren mocht zij, de beste van 
haar gymnasiumklas, dat niet.” Omdat ze een 
meisje was. “Maar mijn ouders zijn blij dat ik 
doe wat ik wil.”

“Vrouwen zullen altijd iets meer moeten 
vechten om te bereiken wat ze willen”, denkt 
Jakelijn. Gelukkig heeft geen van de meiden dat 
zelf nog aan den lijve ervaren. “Die fase komt 
nog voor ons”, denkt Eline. Iris: “Of niet, mis
schien zijn de verschillen straks rechtgetrok
ken.” Eline is voorzichtig: “Het glazen plafond 
bestaat nog, maar het wordt dunner.” *

Vox-medewerker en student Jolene Meijerink 
 verzorgde de high tea voor de presessen.  
Zie www.voxweb.nl voor recepten van haar 
 verrukkelijke carrotcupcakes en chocolade-
cupcakes met rode wijn. 

janne van Coolwijk (21), voor

zitter van Phocas, heeft haar bachelor 

psychologie behaald. Ze overweegt 

over te stappen naar een lerarenoplei

ding. een fijn leven stelt Janne boven 

een topcarrière: ze wil later parttime 

werken. Als voorzitter is ze zorgzaam.

De moeder van Maria: “Ik kom uit een 

katholieke familie in Zeeuws-Vlaan deren, 

met ouders die zich in de jaren zeventig 

afzetten tegen de kerk. We verhuisden 

noordwaarts en ik kwam op protestantse 

scholen terecht, tot aan de Vrije Univer-

siteit toe. Dankzij het studentenpastoraat 

kon ik in het reine komen met mijn 

geworstel met het beeld van een 

almachtige God. Ik leerde dat er niet één 

beeld van God bestaat, en als reactie op 

de almacht van de Vader creëerde ik 

een vrouwelijk godsbeeld – een beeld 

van Maria, wat staat voor vindingrijkheid, 

onverschrokkenheid, maar ook de kan-

ten van het goddelijke die bescherming 

en mededogen vertegenwoordigen.

Het Mariabeeld werd verlevendigd toen 

ik zelf moeder ging worden. Ik wilde 

toen heel graag het krachtige beeld van 

de vrouwelijke kant van God meegeven 

aan mijn dochter. Ik hoopte op een kind 

waarin het hemelse en het aardse ver-

enigd zouden worden. We beseften dat 

zo’n naam voor een kind belastend kan 

zijn. Zit ze wel op zo’n naam te wach-

ten? Maar we wilden ons door het leven 

laten verrassen. Hoe zou een moderne 

Maria zich in haar mani festeren? 

Onze dochter is geen heilig meisje,  

ook heel aards, dol op kleding en lekker 

eten. Soms ageert ze tegen haar naam. 

Dat snap ik wel. Intussen vindt iedereen 

in haar omgeving dat de naam Maria 

uitstekend bij haar past.”

Inge Bleijenbergh (41) is onderzoeker 

bij Bedrijfskunde en Genderstudies en 

moeder van Maria (14).

What’s in a 
name?
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het barst van de vrouwen  in nijmegen

Nijmegen is een verzamel-

plaats voor jonge vrouwen. 

Met een mannenblik heet 

het een snoeptrommel, want 

in elk geval statistisch gezien 

is er een grotere kans dan 

gemiddeld om in deze stad 

een vrouw aan de haak te 

slaan. Op elke honderd 

mannen tussen 18 en 29 jaar 

telt Nijmegen 125 vrouwen. 

Alleen in Utrecht is de ver-

houding nog schever: 129 

vrouwen op 100 mannen. 

De scheefgroei s het laatste 

decennium nog toegeno-

men, in Nijmegen te danken 

aan de groei van de universi-

teit en – meer nog – de 

hogeschool van Arnhem en 

Nijmegen (HAN). Tien jaar 

geleden telde de stad op 

elke 100 mannen nog 119 

vrouwen.

Op de universiteitscampus is 

anno 2012 maar liefst zes op 

elke tien studenten vrouw, 

aan de HAN is de verhouding 

nog onevenwichtiger (70 

procent). Ooit was het 

anders: in 1975 was het aan-

deel vrouwen aan de univer-

siteit minder dan een kwart, 

in 1995 iets meer dan 40 

procent. In de jaren negentig 

volgde een omslag.

Van alle faculteiten staat in 

Nijmegen de sociale faculteit 

(77 procent vrouw) het verst 

uit het lood. Hier huist ook 

de studierichting met het 

hoogste aandeel meiden: 

pedagogiek (94 procent). 

Ook Taalwetenschap (84 ) en 

Culturele Antropologie en 

Kunstgeschiedenis (beide 82 

procent) zijn gekende vrou-

wennesten.

Wat voorspelbaar richten we 

de blik op de andere kant 

van de campus om de man-

nenkluiten te vinden: bij 

Informatica en Informatie-

kunde is minder dan 10 pro-

cent vrouw. In twee Nij-

meegse faculteiten zijn meer 

mannen dan vrouwen: bij 

Managementwetenschap-

pen en aan de bètafaculteit 

is zo’n 63 procent man. Bin-

nen alle andere faculteiten 

domineren de vrouwen, in 

elk geval getalsmatig. /PvdB  
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Tekst: Jolene Meijerink / Foto’s: Duncan de Fey

D
e romantiek is ver te zoeken deze avond in 
VillaLUX. Het evenementenzaaltje is kaal en 
wit. Vanaf de wanden staren Afrikaanse kinde-
ren, gefotografeerd in een ver buitenland, de 
bezoekers aan. De binnendruppelende gasten 

letten er nauwelijks op. Alsof ze even terug zijn op de middel-
bare school, klitten ze direct samen. Vanachter de onzicht-
bare muren bekijken ze elkaar. De vleeskeuring is begonnen.

Het principe van speeddaten is eenvoudig: leer in zo wei-
nig mogelijk tijd zo veel mogelijk mensen kennen. En hoop 
dat er iemand tussen zit met wie je op korte termijn je een-
zame avonden kunt vullen. Zodat niet het enige pakje onder 
de kerstboom dat paar gebreide sokken is dat je voor jezelf 
had gekocht om nog een beetje warmte te vinden.

Elke date duurt drie minuten. Het zijn de mannen die 
daarna hun date verlaten om aan een volgend tafeltje te gaan 
zitten. Aan deze paringsdans doen zo’n 25 mannen en 20 
vrouwen mee. Zodra man en vrouw na de ontmoeting bei-
den ‘ja’ hebben ingevuld op de matchkaart die ze ontvingen 
van de organisatie en stevig vastklemmen, krijgen ze elkaars 
contactgegevens.
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Lekker dan, zo’n vrouwenoverschot. 
Met een beetje pech zit je met kerst 
alleen omdat alle mannen al bezet zijn. 
Wat te doen? Vox ging op speeddate. 



‘vijfentwintig 
vrouwen op een 
avond is te veeL’ 

Speeddaten wordt steeds populairder in Neder-
land. Bijna elke week kun je wel in een zaaltje 
ergens in een stad aanschuiven, op zoek naar de 
ware. In Nijmegen zijn de mannen vanavond 
grofweg in te delen in twee categorieën: type 
blauw overhemd en type zomaar een trui uit de 
kast getrokken. “Ik kom uit Enschede en ken 
weinig mensen in Nijmegen”, vertelt een vlot-
geklede, bebaarde biochemicus. “Dit leek me 
een goede manier om nieuwe mensen te leren 
kennen.” Ook het gemak waarmee dat gaat, 
spreekt hem aan: “Op datingsites spreek je 
mensen in alle hoeken van het land. Maar ik 
heb het heel druk, dan ga ik niet voor een 
afspraak helemaal naar Amsterdam rijden.” 
Naast hem knikt een lange jongeman, met zijn 
blauwe overhemd netjes in de broek gestopt, 
instemmend. “Ik werk fulltime en ga weinig uit. 
Door te speeddaten ontmoet ik op een snelle 
manier nieuwe vrouwen.”

De vrouwen in de zaal hebben duidelijk hun 
best gedaan. De mascara is dik aangezet en de 
donkere oogschaduw laat ogen eruit knallen. 
De kleding zit veelal strak, maar oogt ook non-

na tien seconden liep het gesprek al dood 

Hoe is dat nou, om als man 

op speeddate te gaan in 

vrouwenstad Nijmegen? 

Vox-medewerker Reint-Jan 

Groot Nuelend kreeg er een 

sollicitatiegevoel van.

Je voelde het al bij binnen-

komst. Keurende blikken, 

overal waar je keek. In een 

oogopslag zag ik dat er meer 

vrouwen dan mannen waren 

gekomen. Vlug bestelde ik 

een biertje aan de bar en 

probeerde ik de loerende 

blikken te ontwijken. 

speeddaten voelde meer als 

een sollicitatiegesprek dan 

als een leuke kennismaking. 

Na ongeveer zes gesprekken 

zat ik tegenover een dame 

van een jaar of 32. Type 

Gooische vrouw. Ze fronste  

haar wenkbrauwen toen ik 

zei dat ik nog studeer. Om 

het ijs te breken vroeg ik of 

ze een grote auto had. Ze 

had wel een groot huis, ant-

woordde ze. Daarnaast had 

ze veel liefde te geven en 

kon ze lekker koken. Maar 

die leeftijd van mij hè, dat 

zag ze toch niet zitten.

Vijfentwintig vrouwen op 

één avond is te veel. De “wat 

doe je”-vraag werd bij de 

laatste gesprekken overge-

slagen. “Van tevoren hebben 

we een aantal vragen voor 

de heren bedacht”, vertelde 

een van de organisatoren. 

Wat voor dier zou je willen 

zijn, stond op het lijstje. er 

was een man die graag een 

ijsbeer wilde zijn.

Ondanks het feit dat de 

meeste vrouwen voor de 

gezelligheid waren geko-

men, waren sommigen ook 

op een serieuze missie. 

luchtige gesprekken veran-

derden in bloedserieuze 

aangelegenheden.  “Ik werk 

als arts, kom uit Venlo en 

blijf daar wonen.” De liefde 

verklaren aan haar was de 

liefde verklaren aan Venlo, 

dat was duidelijk. Na tien 

seconden liep het gesprek al 

dood. Beiden vulden we 

‘nee’ in op onze matchkaart. 

Na afloop liep de zaal na een 

half uurtje leeg en bleef ik 

met drie spontane meiden 

over. Net iets ouder dan ik, al 

twee of drie jaar afgestu-

deerd. Voor ons alle vier was 

dit de eerste en laatste 

speeddate. Terug naar de 

ouderwetse manier om 

mensen te ontmoeten. 

“Biertje in de Fuik dan maar?” 
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Ook Vox-medewerker Joep 

Sistermanns ging op speed-

date. Hij zou de kippetjes 

wel even inpakken. Maar 

dat viel tegen.

Ik had een veel te grote bek 

van tevoren. Tegen mijn 

vrienden, tegen mijn colle-

ga’s, tegen mijn studiegeno-

ten. “Ik mag speeddaten 

voor Vox! Kun je ’t je voor-

stellen? In twee uur tijd met 

25 gewillige, vrijgezelle 

vrouwen praten… Is toch 

vet?” Ik zag het al helemaal 

voor me. Ik zou die vrouw-

tjes wel even gaan inpakken. 

Maar dat viel tegen. Zelden 

ben ik zo zenuwachtig 

geweest.

25 vrouwen, drie minuten 

per vrouw, na de bel door-

schuiven. “en, heb je niets 

om over te praten? Vraag 

eens naar haar interieur!” Na 

deze buitengewoon slechte 

tip begon het. Hakkelend, 

stotterend en zwetend ging 

ik de strijd aan. 

“Hoe heet jij?”

(..)

“Maartje? Wat een mooie 

naam!”

 De eerste gesprekken waren 

wennen.

“Dus.. eh…. Wat doe jij in het 

dagelijks leven?”

 Ik heb nog nooit in zo korte 

tijd aan zo veel mensen uit-

gelegd wat ik studeer. Ik ging 

me ergeren aan mezelf. en 

het ergste: doordat de 

gesprekken bleven hangen 

in algemeenheden, kwam ik 

nooit écht iets te weten over 

de ander. Daarom gooide ik 

het na de eerste pauze over 

een andere boeg. 

“Hoi, ik ben Joep. Wat is de 

vreemdste plek waar je ooit 

seks hebt gehad?”

 (..)

“Op een zeilboot? Toe maar!” 

 Directe, onverwachte vra-

gen bleken de sleutel. Uit-

eindelijk heb ik een beste 

avond gehad met onder 

anderen sandra en lydia,  

de tandartsen. Maar vooral 

laila, die in een TBs-kliniek 

werkte, heb ik onthouden. 

laila was 32 en een interes-

sante vrouw. Ze was grappig 

en zag er goed uit. en die-

zelfde laila was dus nog vrij-

gezel. Ik zou vast met haar 

gaan daten, als ik tien jaar 

ouder was. Ze vertelde dat 

ze de kersttijd toch wel con-

fronterend vond. Nog steeds 

alleen en niemand om haar 

straks het nieuwe jaar in te 

kussen. 

De namen in dit artikel zijn  gefingeerd.

de vreemdste plek waar je ooit seks had?

chalant. Eén dame lijkt werkelijk alles in de 
strijd te gooien. In een rode, strakke jurk baant 
ze zich een weg door de zaal. Geen twijfel moge-
lijk, zij is hier niet voor de gezelligheid. Maar de 
rode jurk is niet de enige voor wie het speedda-
ten een serieuze zaak is. “Er loopt hier een 
vrouw rond die de avond tot in detail heeft 
voorbereid”, vertelt een jongedame terwijl ze 
snel om zich heen kijkt. “Ze heeft zichzelf 
getimed zodat ze weet hoeveel ze kan vertellen 
in drie minuten. Ze heeft ook al bedacht wat  
ze moet gaan drinken voor de beste eerste 
impressie.”

Een andere bezoekster zit aan de fris. 
 Golvend lang haar, sprekende ogen en een gulle 
lach. Wat doet zij hier eigenlijk, ze kan toch 
makkelijk een kerel vinden? “Ik kom uit Nijme-
gen, maar heb een tijdje in een andere stad 
gewoond. Daar leerde ik makkelijk nieuwe 
mensen kennen en had ik ook regelmatig dates. 
Toen ik terug in Nijmegen kwam, bleef ik in 
mijn zelfde vriendenkring hangen. Ik kwam 
geen nieuwe mensen meer tegen. Ik zie dit  
als een manier om weer eens anderen te ont-
moeten.”

Opvallend is dat bijna geen enkele vrouw 
toegeeft hier op zoek te zijn naar een serieuze 
relatie. Voorzichtig beamen ze dat het wel fijn 
zou zijn, als dat toch mocht gebeuren. Een 
meisje van halverwege de twintig is hier alleen 
omdat haar vriendin niet in haar eentje wilde 
gaan. “Ik wilde mijn vriendin niet laten stik-
ken”, legt ze op fluistertoon uit, “maar dit doe 
ik nóóit meer. De mannen hier zijn echt niet 
mijn type.� Dat blijkt een probleem voor meer 
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‘Hij begon Meteen over zijn  
Wens oM binnenkort vader  
te worden. dus dat gaat HeM 
niet Worden’
vrouwelijke deelnemers. “Ik wil gewoon een 
kerel met een stoppelbaardje en Vans-gympen”, 
vertelt een spontane blondine. “Je weet wel , 
zo’n nonchalant type. Die vind je hier echt niet 
hoor.” De blondine is ook al niet het type dat 
moeilijk een praatje maakt met mannen. Heeft 
zij dit nodig? “Ach, dit stond gewoon op mijn 
bucketlist.” 

De avond vordert en de matchkaarten staan 
steeds voller met aantekeningen. Maar de ja’s 
zijn ver te zoeken op de kaart van een lange, hip 
geklede brunette. “Misschien ben ik te kritisch, 
hoor, maar hier ga ik mijn liefde niet vinden. 
De mannen zijn allemaal aardig, maar een 
echte klik voel ik nog niet.” 

De heren in VillaLUX zijn optimistischer.  
Ze schatten hun eigen kansen hoog in. Daarbij 
komen ze een stuk minder selectief over. “Ik 
heb bij bijna iedereen een ja ingevuld. Je zult 
maar zien dat je ergens een nee invult en dat 
dan de vrouw is die juist met jou wil daten. Ik 
heb mijn kansen zoveel mogelijk verspreid”, 
vertelt de overhemd-in-de-broek-vent. 

Sommige mannen nemen het daten wel erg 
serieus, vertelt een hoogblonde den over haar 
laatste gesprek. “Hij begon meteen over zijn 
wens om binnenkort vader te worden. In  
die drie minuten heeft hij niets aan mij 

gevraagd. Dus dat gaat hem niet worden.” 
Die druk van een eenzame kerst, is dat ook 

voor de datende dames een reden om juist  
nu nog snel een man te zoeken? “Nee hoor”, 
vertelt een donkerharig meisje met een zwarte 
wollen jurk. “Ik heb het hier al een jaar over 
met een vriendin. Toen we eindelijk over de 
streep waren, was dit de eerst mogelijke datum 
waarop we langs konden komen.” Een meisje 
dat voorin de zaal zit, vertelt dat ze eigenlijk al 
zo goed als bezet is. “Ik heb al een tijdje dezelfde 
scharrel. Dat loopt goed, dus ik heb dit niet 
echt nodig.”

Aan het einde van de speeddate blijft een 
enkeling aan de bar nog wat drinken. Maar de 
meeste deelnemers gaan vrij snel naar huis. 
Voor een spontane, kortharige meid was dit de 
eerste en laatste keer dat ze aan zo’n avond 
heeft meegedaan. “Het waren allemaal zo’n… 
knulletjes. Dit was echt eens maar nooit meer.” 
Een verlegen jongen met vlassnorretje loopt 
hoopvol de deur uit. Zonder de dwang van de 
bel zou hij nooit zo veel vrouwen op een avond 
durven aanspreken. Het is een overwinning op 
zichzelf. Eén ding is duidelijk. In de stad waar 
vrouwen in de meerderheid zijn, lijken de 
 mannen het meest wanhopig op zoek naar een 
relatie. *
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“Ik vind dit een prachtige naam, die al 

eeuwenlang in alle landen aan kinderen 

wordt gegeven. En we worden veel 

bezongen, wat me trouwens regelmatig 

in verlegenheid heeft gebracht. Als er op 

school weer eens een liedjesavond was, 

zong er altijd wel een groepje het pop-

liedje na: ‘Maria, Maria, ik hou van jou.’ 

Dan gingen er wel blikken in mijn richting.

Ik ben trots op mijn naam, ik vind het een 

eer om die te dragen. Dat heeft te maken 

met een droevige gebeurtenis in 1961, 

toen mijn moeder beviel van twee meisjes, 

van wie er een, Maria, op de tweede dag 

overleed. En zo ging dat toen: zo’n kindje 

werd direct weggehaald bij mijn moeder. 

Ze kon even niks meer en vier jaar later 

kwam ik, en werd gedoopt onder precies 

dezelfde namen als haar gestorven kindje. 

Heel bijzonder dat ik die naam nu in de 

familie mag dragen, al geeft het soms 

een vreemd gevoel: ik kan haar natuurlijk 

nooit vervangen. Maar ik heb nooit 

gehoopt op een andere naam: deze 

naam past gewoon bij mij.

Ik heb twee zonen, maar al zou ik een 

dochter hebben gekregen: Maria zou ze 

niet heten. Maar als een van mijn zonen 

een dochter krijgt, hoop ik op een nieuwe 

Maria. We slaan in onze familie een gene-

ratie over: Maria’s vernoem je naar je oma.”

Maria Loock-Cornelissen (47 ) is 

 personeelsadviseur bij de afdeling P&O 

van de letterenfaculteit. 

What’s in a name?
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“ik peins er regelmatig over of god nu een 
man of een vrouw is. aan de ene kant 
denk ik aan een man, want hij heeft de 
vrouw ‘belast’ met de zwangerschap, 
ongesteld zijn en overgangsklachten. en 
hij heeft haar geschapen als meest verlei-
delijke wezen van het universum, daar kan 
hij lekker van genieten. deze foto, van 

een flamencodanseres in Madrid, drukt 
die verleidelijkheid uit. indrukwekkend, 
die volledige passie die van die dans uit-
gaat, met mensen helemaal nat van het 
zweet op de dansvloer. of is god toch 
een vrouw? in de foto zie ik ook haar 
macht, haar lokroep aan mannen die ze 
vervolgens kan negeren. zij kan verleiden 

en krijgen wat ze wil. Maar eigenlijk vind 
ik het lastig om zo over god te praten. 
Het liefst zie ik een god als iemand die 
tussen de mensen leeft, met al zijn falen 
en nukken. ik ben wel benieuwd in welke 
gedaante ze zich onder ons beweegt. 
Misschien staat ze hier gewoon voor me.”

vrouw   kerstde keuze van fotograaf duncan de fey:



Onze 
moeder 

in de 
hemel

E
en snipper papyrus met welgeteld 
zeven regels aan dikke letters in  
het Koptisch, de taal van het oude 
Egypte. De snipper kwam in de zomer 
via een handelaar terecht bij een 

hoogleraar op Harvard. Sceptici, waaronder  
het Vaticaan, suggereerden meteen al dat de 
snipper niet afkomstig is uit de vierde eeuw, 
zoals de Harvardhoogleraar beweert, maar dat 
het gaat om een vervalsing. De Nijmeegse 
hoogleraar Vroeg Christendom Hans van Oort 
twijfelt ook over de echtheid van de snipper. 
Maar hij is tegelijkertijd opgetogen over de 
vondst. Want de tekst op de snipper plaatst de 
geschiedenis van Jezus in een nieuw daglicht.  
Jezus zou op de papyrus voor het eerst spreken 
over ‘mijn vrouw’, waarschijnlijk doelend op 
Maria Magdalena. Maar dat is niet het enige. 
Op de voorkant zegt Jezus volgens Van Oort: 

God is een man. Streng en heersend 
over hemel en aarde. Toch? Tussen 
de regels van het Oude Testament 

door valt nog een glimp op te vangen 
van Ashera, godin. zouden vrouwen 

anders in de wereld staan als het 
christelijke godsbeeld vrouwelijk was?

Tekst: martine zuidweg / Illustratie: Roel Venderbosch
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‘Mijn moeder gaf mij het leven.’ En Jezus zou 
daarbij niet verwijzen naar Maria, maar naar 
God als moeder.

Van Oort gaat ervan uit dat het papyrusfrag-
ment authentiek is, tot het tegendeel definitief 
wordt bewezen. “Pas als de inkt van de snipper 
chemisch is getest, kan duidelijk worden of de 
snipper vals is of echt.”

Maar zelfs als vast komt te staan dat de 
 snipper een moderne vervalsing is, dan nog 
gelooft Van Oort dat de passage niet uit de 
lucht is gegrepen en wel degelijk lang geleden 
ergens is opgetekend. En dus een kern van 
waarheid bevat. “De snippers zijn wellicht door 
een moderne vervalser overgeschreven uit het 
Thomas-evangelie. Maar de bron, het oeroude 
Thomas-evangelie, bestaat uiteraard wel echt!”

God als moeder, dat zou een noviteit zijn. 
Want het beeld van God is toch vooral dat van 
een man. Hij kwam naar de aarde in de vorm 
van Jezus Christus, ook een man. Toch zijn in 
het Oude Testament sporen te vinden van een 
verering van godinnen. Althans, van één 
godin: de kanaänitische godin Ashera. Nathalie 
Bastiaansen, deeltijdstudent bij religiestudies, 
studeert 21 december af op een onderzoek  
naar het Oude Testament. “Ashera wordt in de 
Hebreeuwse Bijbel meerdere malen genoemd,  
al is dat niet altijd in positieve zin: ze wordt hier 
en daar ook ‘ontkend’. Maar het feit dat die 
ontkenning terecht is gekomen in de verhalen 
geeft al weer, dat er sprake moet zijn geweest 
van een verering van deze godin Ashera. Sterker 
nog: er zijn aanwijzingen dat ze werd gezien als 
de ‘vrouw’ van de god van de Israëlieten.” 

 Bastiaansen wijst erop dat bij archeologische 
opgravingen godinnenbeeldjes zijn gevonden 
van Ashera en dat op inscripties op potscherven 
en stenen staat geschreven ‘gezegend in naam 
van Jahweh en zijn Ashera’.

Barende vrouw
Spreken over God als vrouw is echt niet iets dat 
feministen hebben uitgevonden, zegt Hans van 
Oort. In de eerste eeuwen schreven kerkvaders 
over Gods geest als een ‘Vrouwe’, waarschijnlijk 
omdat Ruach, het Hebreewse woord voor geest, 
vrouwelijk is. Maar ook in het Oude Testament 
vind je vrouwelijke beelden van God. Bij de 
 profeet Jesaja komt het beeld van God als 
barende vrouw naar voren. En schiep God de 
mens niet naar zijn evenbeeld? ‘Mannelijk en 
vrouwelijk schiep hij hen.’ 

Maar uiteindelijk is alleen het beeld van   
God als man blijven hangen. Van Oort: “Het 
dominante godsbeeld werd uiteindelijk dat van 
‘vader’. Mij lijkt daar niets mis mee, mits goed 
verstaan. Ik zou het eigenlijk ook wel zo willen 
houden en daarvoor is mijn voornaamste argu-
ment: Jezus van Nazareth, naar wie christenen 
zich noemen omdat zij hem als de beloofde 
Messias beschouwen, heeft vooral gesproken 
over ‘vader’. Denk aan het meest beroemde en 
wijdverbreide gebed ‘Onze Vader’.”

Er is wél iets mis met dat overheersende 
godsbeeld, vindt hoogleraar religiewetenschap-
pen Maaike de Haardt. “Onze primaire associa-
tie met God is dat hij een man is. En dat heeft 
vaak geleid tot een bevestiging van een cultuur 
waarin mannelijke waarden dominant zijn. Het 
beeld van een mannelijke God legitimeert dat 
de man het normatieve mensbeeld is.” 

Aan de andere kant zie je dat in culturele 
 tradities met godinnen, zoals in India, vrouwen 
niet per definitie een goede positie innemen in 
de samenleving. Al zijn ook in India de domi-
nante godsbeelden mannelijk. Toch gelooft  
De Haardt dat het van belang is om een gods-
beeld te hebben dat minder klassiek manne-

‘Het dominante godsbeeld 
werd uiteindelijk dat van 

‘vader’. mij lijkt daar niets 
mis mee, mits goed verstaan’
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lijke trekken heeft. “Het beeld van God als 
 meedogenloze rechter is een heel mannelijk 
beeld. Je ziet dat Abraham in de Bijbel pas als 
prototype van een gelovige wordt beschouwd als 
hij bereid is zijn zoon te offeren. Zo’n verhaal 
versterkt een hiërarchische verhouding tussen 
God en mens, en een opvatting waarin geloof 
gelijk staat aan blinde gehoorzaamheid.”  

Gouden tronen
Waren westerse vrouwen inderdaad beter 
 afgeweest als de christenen een godin zouden 
hebben? Religiestudente Bastiaansen gelooft 
van niet: “Ik denk niet dat een cultuur vrouw-
onvriendelijk wordt alleen door het feit dat een 
godsdienst geen godinnen heeft. Wat belangrijk 
is, is dat vrouwen zichzelf kunnen herkennen 
in religieuze beelden en teksten.”

In het christendom zijn andere manieren 
gevonden om vrouwelijkheid in de religie te 
brengen, zegt Bastiaansen. En daar komt Maria 
om de hoek kijken. Misschien heeft Maria 
daarom zo’n grote plaats kunnen innemen  
in het christelijk geloof: als compensatie voor 
het gebrek aan vrouwelijke godinnen. 

Volgens hoogleraar Geschiedenis van het 
christendom Daniela Müller dreigde Maria  
in de eerste eeuwen na christus af en toe een 
godinnenstatus te krijgen. Compleet met afbeel-
dingen op gouden tronen, zoals de Egyptische 
godinnen wel werden geportretteerd. Maar de 
kerkvaders staken daar een stokje voor. “De 

westerse kerkvaders hebben steeds benadrukt 
dat Maria een voorbeeld voor vrouwen moest 
zijn. Dat kun je wel zien als een poging om te 
voorkomen dat Maria de status van godin zou 
krijgen. Ze was bijzonder, want de moeder van 
de zoon van God, maar tegelijk een vrouw zoals 
andere vrouwen. Zo aards dat je haar als voor-
beeld kunt nemen voor je eigen leven.”  

De Mariadevotie, Maria had haar Gouden 
Eeuw van 1850 tot 1950, is in West-Europa op 
zijn retour. Tegelijkertijd krijgt de God van de 
christenen steeds meer vrouwelijke trekken. In 
de kerken spreken priesters en pastors vandaag 
de dag vaker over ‘God, onze vader én moeder’. 
Müller herinnert zich hoe ze in de jaren tachtig 
in een studentenmis voor het eerst predikte 
over ‘God onze moeder’. “In die jaren begon  
het genderonderzoek zich op de universiteiten 
te vestigen en dat had natuurlijk ook zijn weer-
slag op de theologie.” 

Bij de nieuwe Bijbelvertaling, in 2004, 
 voerden theologen lange discussies over de 
vraag of het woord ‘Heer’ wel zo prominent in 
de nieuwe vertaling moest. Dat ‘Heer’ is in de  
vertaling gekomen, maar voorbeelden als deze 
tonen wel aan dat religieuze tradities verande-
ren, zegt De Haardt. “De veranderingen zijn 
ingezet door vrouwelijke priesters en predikan-
ten en ook de religieuze vrouwenbeweging heeft 
aan de weg getimmerd.” 

In sommige Europese landen, weet De Haardt, 
gebruiken auteurs van religieuze boeken niet 
langer automatisch de hij-vorm als ze schrijven 
over God. Maar noch Müller, noch De Haardt 
verwacht dat op termijn een vrouwelijk beeld 
van God komt bovendrijven. “De kracht van 
dat dominante mannelijke godsbeeld is zo 
groot”, zegt De Haardt, “dat je daar misschien 
wel correcties in krijgt, maar het zal niet plaats-
maken voor een vrouwelijk beeld.” Bovendien, 
zegt Müller, “zou je dan alle Bijbelteksten moe-
ten veranderen. Dan blijft er niets meer over 
van het idee dat de Bijbel op heilige teksten is 
gebaseerd.” *

misscHien Heeft 
maria daarom 
zo’n grote 
plaats kunnen 
innemen in Het 
cHristelijk 
geloof: als 
compensatie 
voor het 
GeBrek aan 
vrouwelijke 
Godinnen 

“Ik ben geboren in Vierlingsbeek, als 

 oudste van het gezin. Bij ons in de familie 

werd de oudste altijd vernoemd naar de 

ouders van de vader. Omdat ik een meisje 

was, werd het Maria, naar de moeder van 

mijn vader. 

Ik ben van huis uit planologe en werk nu 

twaalf jaar bij het IKO, dat onderdeel is 

van de Faculteit Filosofie, Theologie & 

Religiewetenschappen. Sinds ik hier werk, 

ben ik me meer in religie gaan verdiepen. 

Ook colleges gaan volgen. En ik moet 

zeggen dat het me heeft gegrepen.  

Ik heb nu meer met religie dan vroeger. 

Als kind ging ik wekelijks naar de kerk, 

maar ik ben opgegroeid in een tijd dat 

jongeren zich daar flink tegen afzetten. 

En Maria was nauw verbonden met  

die kerk. Toen voelde het wel eens 

vreemd dat mijn naam met de kerk  

was verbonden. 

Mijn werk hier op de universiteit heeft me 

doen stilstaan bij de waarde van mijn 

naam. Ik heb ook iets met Maria. Ik ga 

nog regelmatig naar de kerk en dan steek 

ik altijd een kaarsje op bij haar. Mijn 

dochter heeft als tweede naam ook 

Maria. Dat doe je niet voor niets. Ik vind 

het echt een mooie naam.” 

Maria Venhuizen (55) is coördinator van 

IKO, Expertisecentrum voor Identiteit & 

Kwaliteit.

What’s 
in a 
name?
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Veel heb je niet nodig: twee 
tot vier personen (in het 
kader van de inburgering het 
maximum), een open blik, de 
nodige biertjes in het systeem 
en tot slot de kracht om een 
plek te verlaten wanneer je 
net de naam van de barvrouw 
kent en iemand hebt geregeld 
die je drankjes betaalt. Met 
deze ingrediënten op zak ben 
je verzekerd van een avontuur 
dat de gemiddelde Molen-
straatervaring moeiteloos 
overtreft. Hieronder volgt het 
recept voor een topavond. 
Variëren mag. 

19:30 – 22.30 Plupub (Van 
Oldenbarneveltstraat 63A)
Het is wijs om kroegentoch-
ten van bovenstaand kaliber 
te starten in een oord waar je 
je op je gemak voelt. Voor het 
testpanel is dat een plek waar 
metalkaraoke zich vermengt 
met sigarettenrook en het 
geluid van kapotklappende 
ballonnen. Dat in de naastge-
legen ruimte een expositie 
genaamd ‘Feest’ plaatsvindt, 
is een mooie bijkomstigheid.  

22.30 – 23.00 Café De 
Sportcentrale (In de 
Betouwstraat 38)
Het hooligan-achtige logo op 
de ruiten belooft veel goeds. 
Binnen is een doos kerstver-
siering ontploft en zit een 
loensende stamgast eenzaam 
aan de bar. Kennelijk komt de 

boel ook in foute kroegen pas 
laat op gang. Gelukkig zijn er 
sigaren te koop (0,50 euro), 
alsook Bifi-worstjes (2 euro) 
en Het spetterende hitalbum 
Fantasticos (14,99 euro). 
Wegens het gebrek aan men-
selijke praatpalen zetten we 
onze tocht rap voort. Een glas 
mierzoete wijn blijft eenzaam 
achter op de bar. 

23.00 – 0:00 Café Life 
(Smetiusstraat 3)
Tien stappen verderop bevindt 
zich het volgende prachtcafé. 
Achter de bar staat een oudere 
versie van Samantha ‘Barbie’ 
de Jong (indianentatoeage, 
vleeskleurige lippenstift, per-
oxideblond haar) en ervoor 
staan zowel Hell’s Angels als 
mannen van diverse etnische 
komaf. Studentes blijken het 

Foute kroegen zijn 
hartStikke goeD

Tekst: Ateke Willemse / Foto: Gerard Verschooten

uitgaan
ATeke Willemse (26), lerAAr in 
opleidinG en prAktiserend 
uitGAAnsexpert

1. String SWing 
 ‘houDoe en thankS 
eDition’

22 december, De Onderbroek

Clowns! Cowboys! dj’s! 

 Frietjes met! pasfotohokje! 

Cocktailbar! dansen! Alles 

mag kapot! 

donatie. 18.00-06.00 uur.

2. Foute 
 kroegentoCht
Tijdens Oudejaarsavond, 

 bijvoorbeeld 

treed buiten je comfortzone. 

Zowel mogelijk in de binnen-

stad als een willekeurige 

 (buiten)wijk.

3. FeMiniStiSChe 
 LeeSCLuB
29 december, de klinker 

stop een kritische houding, 

discussiezin en de tweede 

sekse in je rugzak en laat je 

tuinbroek thuis. Feminisme is 

heel 2013.  

Gratis. 16.30 uur.

Je kunt natuurlijk alle 

 stadskranten uitpluizen, 

 honderden sites afgaan of  

je abonneren op een veel  

te frequente nieuwsbrief  

om erachter te komen wat 

Nijmegen komende maand 

te bieden heeft op cultuur-

gebied. maar je kunt ook 

gewoon achterover leunen 

en vertrouwen op de mening 

van vier Vox-deskundigen.

Goed foute kroegen, daar waar je om uiteenlopende – vaak gegronde 
– redenen niet naar binnen durft, de Keizerstad staat er bol van. Toch 
zijn er legio argumenten te noemen om wél over de drempel van dit 
soort bruine swing-, dans- en biljartcafés te stappen. Uitgaansexpert 
Ateke Willemse ging op alternatieve kroegentocht.
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Lezen
JelkO ArTs (21), student 
nederlAnds en redACteur bij 
literAir tijdsChriFt op ruWe 
plAnken

1. jooSt De VrieS
Onze nieuwe Republiek 

net als in zijn debuut Clause-

witz speelt de Vries in deze 

roman met geschiedenis en 

waarheid. nu daait alles om 

de fictieve opleiding hitler-

studies.

2. gijS SChoLten Van 
aSChat
Beretta Bobcat

sterk debuut van deze acteur 

en toneelschrijver. de novelle 

was eerder alleen als luister-

boek te krijgen. thrillerachtig, 

maar dan onverwacht.

3. roB WijnBerg
De Nieuwsfabriek

Wijnberg bespreekt ‘hoe de 

media ons wereldbeeld ver-

vormen’ en hoe we worden 

ontmoedigd om na te den-

ken.

LuiSteren
TimO PisArT (23), psyCholo-
Gie-Alumnus, popjournAlist, 
dj en GitArist VAn oiio

1. the CohenS –  
eP PreSentatie
22 december in NDrGrND

na twee jaar afwezigheid is 

mijn favoriete nijmeegse 

bandje (dat al lang niet meer 

in de Waalstad resideert) 

terug, mét nieuw werk.

Gratis. 23.00 uur.

2. ViLLagerS
10 januari in doornroosje

het ierse Villagers is spook-

achtig goed. op hun nieuwe 

plaat staat minstens één hit, 

dus op papier nu al een 

 concert voor de jaarlijstjes.

15 euro. 20.00 uur.

3. StukaFeSt kiCk-oFF 
Party
15 januari in de studenten-

kerk / 6 februari hele stad

ik mag nog niet verklappen 

welke prachtmuziek je dit jaar 

op het intiemste festival van 

nijmegen kunt horen, maar 

als altijd is een sterprogram-

ma gegarandeerd. 

kaartprijs nog onbekend, 

kick-off start om 19.30 uur 

(snel reserveren).

zien
mArlON JANsseN (25), student 
AlGemene CultuurWeten-
sChAppen en FilmFAnAAt

1. you Don’t knoW 
jaCk
17 januari in de 

 studentenkerk 

is euthanasie een recht of 

een misdaad? deze film ver-

telt het controversiële verhaal 

van dr. jack kevorkian, één 

van de eerste Amerikaanse 

artsen die assisteerde bij zelf-

doding. na de film volgt een 

debat. 

1,50 euro. 19.15 uur.

2. internationaL FiLM 
FeStiVaL rotterDaM
23 januari t/m 3 februari in 

rotterdam

kunstige creaties en bijzon-

dere verhalen: de films op het 

iFFr zijn ieder jaar de moeite 

waard. met je Cjp pas kun je 

voor 18 euro naar drie van de 

beste films, inclusief bier en 

een gesprek met de makers. 

Foute kroegen zijn 
hartStikke goeD

ideale doelwit voor bizarre 
openingszinnen als: “Zijn jul-
lie soms lesbisch?” Eerlijk is 
eerlijk: kort haar hebben, 
roken en bier drinken doet 
een dame natuurlijk niet. 

0:00 – 1:00 Café Mets 
(Grotestraat 7)
De wanhopige versierpogin-
gen en het zitten op een bar-
kruk beu, volgt het besluit om 
al dansend op songfestival-
klassiekers alcohol af te bre-
ken in een knusse homotent. 
Twee vrienden voegen zich bij 
ons, een ervan weet nog net te 
voorkomen dat – wegens een 
razendsnelle gewenning aan 
‘de’ foute kroeg – binnen een 
sigaret wordt opgestoken. 
Voor vertrek wordt een poging 
gedaan om met een stalen 
gezicht een glas karnemelk te 

bestellen. We krijgen houd-
bare volle melk.

1:00 – 2:00 Swingcafé 
extase (Grotestraat 11)
“Ik heb het helemaal niet 
koud, jullie wel?” We bevin-
den ons in de donkere kelder 
van de buurman, waar men 
massaal de jas met bontkraag 
aanhoudt en een vreemde ons 
gebiedt om onze spullen in 
het oog te houden. Gniffe-
lend fantaseren over de 
motieven hiervoor maakt deze 
kroeg vooral erg leuk. Net als 
het bedenken wat de gemid-
delde louche stamgast door-
deweeks bezighoudt. 

Indien gewenst kan de cyclus nu 
opnieuw worden doorlopen.  
Of niet natuurlijk.* 
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Naam: Marion Elzas (31)
Vorige fuNctie: BElasting-
advisEur Bij EEn Big-4 
 kantoor
Nieuwe fuNctie: diEnst 
PErsonEEl & organisatiE - 
ExPErtisEcEntruM arBEid, 
fiscaal jurist / BElEids-
MEdEwErkEr arBEids-
voorwaardEn
SiNdS: 1 MEi 2012

Hoe ben je hier terechtgekomen?
“als belastingadviseur bij een groot 
accountancy- en belastingadvieskan-
toor heb ik in 2011 één dag per week 
gewerkt bij de radboud universiteit. 
Begin dit jaar werd ik benaderd om bij 
de universiteit in dienst te komen.” 

wat houdt je nieuwe functie in?
“Mijn focus ligt op internationalisering 
(en dan met name de fiscale en soci-
aalzekerheidsrechtelijke kant). zo geef 
ik bijvoorbeeld advies in welk land de 
radboud universiteit belasting en 
sociale zekerheidsbijdragen moet 
betalen voor medewerkers die in het 
buitenland werken en voor onze bui-
tenlandse collega’s die hier werken. 
doel is dat de werknemer zich vooral 
kan richten op zijn of haar onderzoek 
en/of onderwijs en niet hoeft uit te 
zoeken in welk land er belasting moet 
worden betaald. tevens adviseer ik de 
universiteit over beleid en de uitvoe-
ring van regelingen op dit gebied. 
daarmee zorgen we ook dat we aan-
trekkelijk blijven als werkgever voor 
buitenlandse werknemers. om dit 
alles te realiseren, werk ik vanuit het 
Expertisecentrum arbeid nauw samen 
met het international office en de 
verschillende faculteiten.”

Hoe bevalt het?
“Heel goed! Erg leuk om met een 
team van enthousiaste collega’s met 
internationalisering bezig te zijn. de 
universiteit is de grootste werkgever 
van gelderland en is betrokken bij 
veel internationale projecten en 
samenwerkingsverbanden. als belas-
tingadviseur bij een advieskantoor 
adviseerde ik klanten en was ik min-
der direct betrokken bij de resultaten 
van het advies, ik vind het leuk om dat 
nu wel te zijn!”

eerSte eN derde woeNSdag VaN de 

maaNd: Meat and eat: maaltijd voor 
nederlandse en buitenlandse studen-
ten. voertaal is Engels.
elke tweede eN Vierde doNderdag 

VaN de maaNd, 12:30-13:30 uur: roze 
lunch.
elke maaNdag van 12.45-13.15 uur: 
lunchmeditatie.
elke woeNSdag van 12.45-13.15 uur: 
taizéviering.
elke zoNdag van 11.00-12.00 uur: 
oecumenische kerkdienst.
elke zoNdagmiddag om 17.00 uur. 
catholic Eucharist.

leziNgeN
www.ru.nl/sp
17 JaNuari, 20:00 uur: ‘Er reed een 
trein naar sobibor’. lezing door 
 sobibor-overlevende jules schelvis in 
het kader van de Holocaust Memorial 
day. locatie: aula.
25 JaNuari, 20:00 uur: ‘standing up 
against genocide’. lezing door pro-
fessor Yehuda Bauer over het joodse 
verzet tijdens de Holocaust. de israë-
lische historicus Bauer is een ver-
maard deskundige op het gebied van 
de geschiedenis van de Holocaust en 
bestrijdt de populaire opvatting dat de 
meeste joden zich ‘als schapen naar 
de slachtbank’ hebben laten voeren. 
locatie: collegezalencomplex.

cultuur
www.ru.nl/cultuuropdecampus
15 JaNuari, 19:30 uur: feestelijke start 
van de voorverkoop van het stukafest 
(op 6 februari). locatie: studenten-
kerk.
17 JaNuari, 19:15 uur: film ‘You don’t 
know jack’ over jack kevorkian, 
beter bekend als dr. death (gespeeld 
door al Pacino). aansluitend een 

 Vacatures
Kijk voor vacatures en  
uitgebreide informatie op:  
www.ru.nl/vacatures
 
Deze week onder meer:*
•	 Secretaresse	SPON (0,5 fte), 
 interne vacature
	 Faculteit	der	Sociale		 	
 Wetenschappen
•	 Informatie-/collectiespecialist  
 (0,8 fte), interne vacature
 Universiteitsbibliotheek/ KDC

*  Voor interne vacatures, kijk op 
www.radboudnet.nl/vacatures

Nieuw
gEzicHt

 ageNda
Mededelingen of berichten 

voor Vox campuS kunt u 

sturen naar: voxcaMpus@ 

vox.ru.nl de volgende vox 

verschijnt op 31 januari 2013.

debat over euthanasie. locatie: 
 studentenkerk.
24 JaNuari, 20:30 uur: theatervoor-
stelling ‘god en ik’ door Martijn de rijk 
en thijs Bloothoofd. Een kunstenaar 
zoekt zijn toevlucht bij een god waar 
hij niet in gelooft, met een ontwapen-
de en humoristische ontmoeting tot 
gevolg. locatie: de rode laars.
29 JaNuari, 20:30 uur: muziek van 
want want. vrolijke melodieën, stevi-
ge gitaarpartijen en grappige teksten 
zij het recept voor een show van deze 
nederlandstalige powerpopband. 
locatie: cultuurcafé.
31 JaNuari, 20:00 uur: literaire stoe-
lendans met de jonge, talentvolle 
schrijvers en dichters van de literatur-
jugend. iedere keer als een schrijver 
geen plekje op een stoel weet te 
bemachtigen, moet hij of zij voordra-
gen. wie het langst volhoudt, wint. 
locatie: cultuurcafé.

www.aegee-nijmegen.nl
15 eN 17 JaNuari: audities voor de 
toneelgroep van aEgEE-nijmegen. 
op 27 en 28 juni zal de toneelgroep 
van aEgEE-nijmegen in de linden-
berg een toneelstuk opvoeren over 
een psychiatrische inrichting. daar-
voor is de groep nog op zoek naar 
spelers! wil je auditie doen, of heb je 
nog vragen, mail dan naar: toneel-
club@gmail.com.

Sport
www.ru.nl/sportcentrum
24 decemBer: vanwege kerstavond is 
het usc geopend van 08.00-17.00 uur. 
25 decemBer: op eerste kerstdag is het 
usc gesloten. 
26 decemBer: vanwege tweede kerst-
dag is het usc geopend van 08.00-
17.00 uur; alleen vrij sporten. 

algemeeN
www.ru.nl/fb
gewijzigde openingstijden op de 
campus in de kerstvakantie (22 
december t/m 4 januari):
de refter: vrijdag 21 december 
geopend van 11.00 – 14.00 uur, 24 
december 2012 t/m 1 januari geslo-
ten, 2 en 3 januari geopend van 11.00 
- 19.00 uur, en 4 januari van 11:00 - 
14:00 uur.
Het gerecHt: 21 december t/m 4 
januari gesloten. 
reStauraNt fNwi: 21 december t/m 1 
januari gesloten, 2 januari t/m 4 janu-
ari geopend van 11.00-14.30 uur.
cultuurcafé: 24 december t/m 4 
januari gesloten. 
Sportcafe: 21 december t/m 1 januari 
gesloten, 2 t/m 4 januari geopend van 
19.30-23.30 uur. 
campuSSHop: 24 december t/m 4 
januari gesloten.
de-cafe: 21 december t/m 4 januari 
gesloten.
Huize HeyeNdael: 24 december t/m 1 
januari gesloten.
SoeterBeeck: 24 december t/m 6 
januari gesloten.
aula: 24 december t/m 1 januari 
gesloten.
1 JaNuari, 00:00 uur: Het facilitair 
Bedrijf zal het biermerk Heineken ver-
ruilen voor grolsch. 

www.ru.nl/studentenkerk
kerstvieringen in de studentenkerk:
24 decemBer: om 19.00 uur is er een 
kinder-kerstviering, om 21.30 is de 
kerstviering (toegang met kaart), en 
om 00.00 uur is er een Engelstalige 
nachtmis.
1 JaNuari, 17.00 uur: Engelstalige 
 viering.
vaste activiteiten:
25, 26, 31 decemBer & 1 JaNuari: de 
huiskamer. kom gezellig langs vanaf 
16:00 uur.
elke werkdag: getijdengebed tijdens 
de advent (behalve woensdag, dan is 
er een taizéviering). Een moment van 
rust en bezinning.

De campus in kerstsfeer
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antwoorden 
eindejaarsspel
(pagina 24-28)

de antwoorden op de vragen 
(van boven naar onder) zijn:

•  Roelof de Wijkerslooth
•  Desoxyribonculeïnezuur
•   24 procent (11 procent  stopte 

in februari, 13 procent op het 
einde van het jaar)

•  Handbiken
•  ISO, LSVb of LKvV
•  De taalonderzoekers

31 decemBer: vanwege oudjaardag is 
het usc geopend van 08.00-17.00 
uur. 
1 JaNuari: op nieuwjaarsdag is het 
usc gesloten.
24 decemBer t/m 6 JaNuari: in de 
kerstvakantie geldt een aangepast 
sportrooster. cursussen gaan niet 
door en voor ticketuren geldt een 
aangepast programma. Het kerst-
rooster is te vinden op de usc-web-
site en bij de algemene balie van het 
sportcentrum.

6 t/m 13 JaNuari: open week op het 
usc. iedereen is welkom om koste-
loos verschillende proeflessen te 
komen volgen. daarnaast kun je een 
gratis bodycheck krijgen om te zien 
hoe het staat met je fysieke en men-
tale gezondheid. locatie: usc.

BeNoemiNgeN
www.ru.nl/persberichten 
dHr. dr. u. (ulricH) BraNdt is per 1 
december 2012 benoemd tot hoog-
leraar Mitochondrial Molecular Medi-
cine (uMc).
dHr. dr. m.J.r. (micHael) edwardS is 
per 1 november 2012 benoemd tot 
hoogleraar traumachirurgie (uMc).

8 JaNuari, 9:30 uur: promotie mw. 
g.d. kinabo (uMc) ‘Paediatric Hiv-
infection and aids in tanzania’.
8 JaNuari, 11:30 uur: promotie dhr.  
r. wisaksana (uMc) ‘Monitoring and 
 treatment of Hiv among injecting 
drug users in indonesia’.
8 JaNuari, 15:30 uur: promotie mw. 
drs. d.a.c.M. van roermund (uMc) 
‘How do postgraduate medical 
 teachers develop their teaching skills? 
a study about the influence of 
 teachers’ beliefs, and feedback from 
residents in academic day release 
programmes’.
9 JaNuari, 10:30 uur: promotie dhr.  
g. sarma (fnwi) ‘inelastic scattering 
studies of oH and H2o for 
 astrophysical applications’.
9 JaNuari, 13:30 uur: promotie  
dhr. drs. E.w.M.a. Bischoff (uMc) 
‘self-management of coPd and its 
 exacerbations’.
9 JaNuari, 15:30 uur: promotie dhr. 
H.j. van Elferen (fnwi) ‘Magneto-
transport properties of (multilayer) 
graphene. the lowest landau level  
in high magnetic fields’.
10 JaNuari, 13:30 uur: promotie dhr. 
drs. w.j. norde (uMc) ‘tumor immune 
escape in allogeneic stem cell 
 transplantation: releasing the brake 
on graft-versus-tumor immunity’.
11 JaNuari, 10:00 uur: promotie  
dhr. drs. w. kranendonk (fdl) 
 ‘giambattista tiepolo’s “Pittoresca 
erudizione” . Beeldinventie en 
 kunsttheorie in het werk van een 
achttiende-eeuwse schilder’.
11 JaNuari, 11:00 uur: promotie dhr. 
d.j. Puccini (fdl) ‘deictic versus 
 iconic gestures in infancy’.
11 JaNuari, 12:00 uur: promotie dhr. 
drs. o.j.c. van vlijmen (uMc) ‘cone 
beam ct in orthodontics’.
11 JaNuari, 15:00 uur: afscheidscollege 
dhr. prof. dr. P.j. schellens (fdl) ‘de 
toon van het debat’.
14 JaNuari, 10:30 uur: promotie mw.  
B. frostad (fdl) ‘a grammar of ughele’.
14 JaNuari, 13:30 uur: promotie dhr. 
drs. f.r. spiering (fnwi) ‘absorption 
and scattering bij molecular oxygen’.
14 JaNuari, 15:30 uur: promotie  
mw. drs. M. roestenberg (uMc) 
‘Experimental infection and 
 protection against Plasmodium 
 falciparum malaria in humans’.
15 JaNuari, 10:30 uur: promotie dhr. 
drs. M. Brom (uMc) ‘development of 
a tracer to image pancreatic beta cells’.
15 JaNuari, 13:30 uur: promotie dhr. j. 
spanholtz (uMc) ‘natural killer cell 
immunotherapy: from bench to 
 bedside. natural born killers’.
16 JaNuari, 13:30 uur: promotie mw. 
drs. j.j.P.M. Pieters (uMc) ‘incidental 
findings of sex chromosome aneu-
ploidies in routine prenatal diagnostic 
procedures’.

16 JaNuari, 15:30 uur: promotie dhr.  
a. andics (fsw) ‘who is talking? 
 Behavioural and neural evidence for 
norm-based coding in voice identity 
learning’.
17 JaNuari, 13:00 uur: promotie  
mw. drs. s. Hontelez (uMc) ‘the 
transcription regulator dc-scriPt in 
dendritic cell and cancer biology. 
Multiple faces of a single factor’.
17 JaNuari, 15:45 uur: oratie mw. prof. 
drs. a.H.E.M. Maas (uMc) ‘vrouwen-
hart over de drempel’.

18 JaNuari, 10:30 uur: promotie dhr. 
drs. E.H.j.g. aarntzen (uMc) ‘Monito-
ring immune responses in dendritic 
cell based vaccination with a focus on 
in vivo imaging’.
18 JaNuari, 13:00 uur: promotie mw. 
drs. M.a.M. Moviat (uMc) ‘stewart 
approach of acid-base disorders in 
intensive care patients’.
18 JaNuari, 15:45 uur: oratie mw. prof. 
dr. M. Ernestus (fdl) ‘Halve woorden’.
21 JaNuari, 15:30 uur: promotie mw. 
drs. g.c. franx (uMc) ‘Quality impro-
vement in mental healthcare. the 
transfer of knowledge into practice’.
22 JaNuari, 10:30 uur: promotie mw. 
g. igna (fnwi) ‘Performance analysis 
of real-time task systems using timed 
automata’.
22 JaNuari, 13:30 uur: promotie mw. 
ir. s.M.E. geurts (uMc) ‘timely 
 detection of cancer relapse. routine 
follow-up in patients treated for 
 ovarian and breast cancer’.
22 JaNuari, 15:30 uur: promotie dhr. 
drs. c. korbeld (fdr) ‘over de vryheit 
van gevoelen en spreken den rechts-
geleerden eigen. leven en werk van 
christiaan Hendrik trotz (1703-1773)’.
23 JaNuari, 10:30 uur: promotie mw. 
drs. M. Hoogman (uMc) ‘imaging the 
effects of adHd risk genes’.
23 JaNuari, 15:30 uur: promotie dhr. 
drs. j. tel (uMc) ‘Plasmacytoid dendri-
tic cells & immunotherapy of cancer’.
24 JaNuari, 10:30 uur: promotie mw. 
drs. s.j.j. Bartels (fnwi) ‘dna 
methylation code. in search of novel 
dna methylation readers’.
24 JaNuari, 13:30 uur: promotie dhr. 
drs. P.t. van der Heijden (fsw) ‘inte-
grative assessment of personality and 
psychopathology: a validation study 
with the MMPi-2-rf’.
25 JaNuari, 15:45 uur: afscheidscollege 
dhr. prof. dr. P.M.j. stuyt (uMc) ‘Medisch 
specialisten opleiden: hoezo anders!?’
28 JaNuari, 13:30 uur: promotie dhr. 
drs. c.w.M. de schepper (fdl) ‘You 
and me against the world? first, 
second and third person in the 
world’s languages’.
28 JaNuari, 15:30 uur: promotie dhr. 
M. felici (fnwi) ‘click chemistry of 
ß-cyclodextrin and its guests:  
design, synthesis and application of 
polymersomes’.
29 JaNuari, 15:30 uur: promotie dhr. 
k.E. Bugge (fdM) ‘restructuring 
industrial sites more quickly. a 
 decision support model’.
30 JaNuari, 13:30 uur: promotie mw. 
drs. a.l. oldenkamp (fdl) ‘the trouble 
with inflection for adult learners of 
dutch. a study of the l1 - l2 interplay 
of morphosyntactic and phonetic-
phonological factors’.
31 JaNuari, 15:00 uur: afscheidscollege 
dhr. prof. dr. t.j.M. de witte (uMc) 
‘Preleukemie, een “bejaarde” ziekte?’

promotieS & oratieS 

promotie 24 januari, 13:30 
uur: dHr. drs. Paul van dEr 
HEijdEn: ‘intEgrativE 
assEssMEnt of PErsonalitY 
and PsYcHoPatHologY: a 
validation studY witH tHE 
MMPi-2-rf’.

wat heb je onderzocht?
“ik heb een uitgebreide vragenlijst 
onderzocht die wordt gebruikt bij het 
diagnosticeren van psychopathologie 
en persoonlijkheidskenmerken. deze 
zogenaamde ‘MMPi-2-rf’-test geeft 
een score op vijftig verschillende 
schalen, zoals angst, depressie en 
middelengebruik. ik wilde weten hoe 
valide de resultaten van deze test zijn. 
Mijn interesse hiervoor is ontstaan 
toen ik merkte dat klinische professi-
onals vaak verschillende diagnoses 
stellen bij dezelfde patiënt. Meer sys-
tematiek is dus geboden. daarnaast 
heb ik gekeken of er een verband 
bestaat tussen persoonlijkheid en 
psychische stoornissen. deze twee 
domeinen worden vaak verondersteld 
los van elkaar te staan.”

wat zijn je bevindingen?
“uit mijn onderzoek blijkt dat de test 
valide genoemd kan worden. Hij is 
beter dan zijn voorganger en brengt 
psychische stoornissen goed in kaart. 
daarnaast toon ik aan dat persoonlijk-
heid en psychische stoornissen in 
elkaars verlengde liggen; zij zijn op 
een continuüm te plaatsen.”

47
Vox 5
12/2012

VOX CAMPUS




	VOX05jg13p01 omslag
	VOX05jg13p0203 Advo-Inhoud
	VOX05jg13p0405
	VOX05jg13p0607 Kortaf
	VOX05jg13p0809
	VOX05jg13p1015
	VOX05jg13p1617 Kerstverhaal
	VOX05jg13p1821 interview
	VOX05jg13p2223
	VOX05jg13p2429 spel
	VOX05jg13p3033
	VOX05jg13p3439
	VOX05jg13p4043
	VOX05jg13p4445
	VOX05jg13p4647
	VOX05jg13p48 omslag achter

